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ТҮРКІ ЖҰРТЫНА
ОРТАҚ ТҰЛҒА
Осыдан тура 130 жыл бұрын түркі жұртына 
ортақ тұлға, қазақтың «Қызыл жебесі», 
Мемлекет және қоғам қайраткері Тұрар 
Рысқұлов дүниеге келген еді. Ал осыдан дәл 
бір ғасыр уақыт бұрын ол 1924 жылы 
Комитерн атқару комитетінің Моңғолиядағы 
өкілі болып тағайындалған еді. 
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ҚУРАҒАН АҒАШТАН 
КЕЛЕР ҚАУІП КӨП
Қай кезеңде болмасын экология мәселесі – 
алматылықтар үшін өзекті тақырыптың 
бірі. Себебі жыл өткен сайын еліміздің 
оңтүстік астанасына сыртқы аймақтардан 
ағылып келетін көлік саны да, тұрақты жұмыс 
іздеп, ұзақ мерзімге тұрақтап қалу үшін қоныс 
аударатын тұрғын саны да артқан. 

ЫНТЫМАҚТАСТЫҚТЫ ДАМЫТУ 
ПЕРСПЕКТИВАСЫ ТАЛҚЫЛАНДЫ

Санкт-Петербург қаласына жұмыс сапарымен барған Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев Тәуелсіз Мемлекеттер Достастығына мүше мемлекет-

тер басшыларының бейресми кездесуіне қатысты.

Заңсыз активтерді қайтару қалай жүріп 
жатыр? Жылыстап кеткен қаржы мен мүлік-
тердің жалпы сомасы қанша? Бір жылда 
1 трлн 100 млрд теңге қайтарылған екен. 
Бұл аз ба, көп пе? Сонда барлық ақшаны 
қайтару үшін қанша уақыт керек және 
ол мүмкін бе? Жыл қорытындысы дегенде 
еске түсетін, түгенделуге тиіс бір мәселе 
осы болса керек.
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Іс-шараға Ресей Президенті Влади-
мир Путин, Беларусь Президенті Алек-
сандр Лукашенко, Қырғызстан Пре-
зиденті Садыр Жапаров, Тәжікстан 

Пре зиденті Эмомали Рахмон, Түрікмен-
стан Президенті Сердар Бердімұхамедов 
жә не *збекстан Президенті  Шавкат 
Мир зиёев қатысты.

Кездесу барысында ТМД аясындағы 
6зара тиімді ынтымақтастықты одан әрі 
дамыту перспективасы және Ұйым қыз-
метінің басым бағыттары талқыланды.

Мемлекет басшысы Әзербайжан Президенті Ильхам 
Әлиевке көңіл айтты.

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев Ильхам :лиевке Маңғыстау 
облысында :зербайжанның әуе жолдары ұшағы апатқа ұшырап, 
экипаж мүшелері мен жолаушылардың қаза тапқаны туралы суыт 
хабарды терең күйзеліспен қабылдағанын жеткізді.

«Орны толмас ауыр қайғыға ортақтаса отырып, Сізге, қаза тапқан 
азаматтардың туған-туыстарына және барша :зербайжан халқына 
к6ңіл айтамын. Менің тапсырмаммен Қазақстан Үкіметі мемлекеттік 
комиссия құрды. Комиссия құтқару операциясы аясында тиісті шаралар 
қабылдап, :зербайжан тарапына қажетті к6мек к6рсетеді», – делінген 
жеделхатта.

Кеше Ақтау қаласы маңында Баку – 
Грозный бағытында ұшып бара жатқан 
Azerbaijan Airlines әуе компаниясының Embraer 
190ar әуе кемесі апатқа ұшырады. Қайғылы оқиғаға 
байланысты Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев Әзербайжан Президенті Ильхам Әлиевке 
көңіл айтты.
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АКТИВТЕ
ҚАЙТҚАН

ҚАЙЫР БАРҚАЙЫР БАР

КӨҢІЛ АЙТТЫ

БИЗНЕСТІ
БУЫНДЫРАТЫНДАР ДА БАР

Мемлекет басшысы Қ.Тоқаев Үкіметтің кеңейтілген отырысында сөйлеген сөзін-
де отандық бизнесті жан-жақты қолдау – табанды, принципті позициясы екенін 
нықтады. Осыған орай құзырлы органдарға рейдерлікпен, негізсіз тексеріс-
терімен, заңсыз алымдарымен кәсіпкерліктің дамуына кедергі келтіретіндерді 
қатаң жазалауға тапсырма берді. Президенттік тапсырма биыл қалай орындал-
ды? Рейдерлікке қарсы тұру үшін не істеліп жатыр?

ӘУЕ КЕМЕСІ 
АПАТҚА ҰШЫРАДЫ
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САЯСАТ

Мәжіліс Спикері 
Ерлан Қошановтың 
төрағалығымен өткен 
жалпы отырыста депу-
таттар денсаулық сақтау 
саласындағы нормалар-
дың артық (шамадан тыс) 
заңнамалық регламент-
телуін болғызбау тура-
лы заң жобасын бірінші 
оқылымда мақұлдады. 
Түркістан қаласының 
ерекше мәртебесі тура-
лы заң мен оған ілеспе 
түзетулерді және пошта 
туралы заңды екінші 
оқылымда қабылдады. 
Сондай-ақ екі құжатты 
ратификациялады. 

Денсаулық сақтау министрі Ақмарал 
�лназарова заң жобасы Президенттің 
«Мемлекеттік аппарат қызметін бюро-
кратияландыру ж�ніндегі шаралар ту-
ралы» Қаулысы негізінде әзірленгенін 
айтты. Түзетулер артық әкімшілік рет-
теуді азайтуға мүмкіндік береді.

– Осылайша, мемлекеттік органның 
шешімдерді қабылдау және қабыл-
дау процесін жеделдету, оның ішінде 
тиісті тәртіпті айқындайтын норма-
тивтік-құқықтық актілерді әзірлеу 
кезінде �кілеттіктерін кеңейту арқылы 
аса маңызды қоғамдық қатынастарды 
жедел жүзеге асыру мүмкіндігі пайда 
болады. Денсаулық сақтау саласындағы 
артық әкімшілік реттеуді қысқартуға 
және денсаулық сақтау саласындағы 
рәсімдерді жеңілдетуге бағытталған 
нормаларды дебюрократизациялауға 
жол ашылады, – деді министр.

Мемлекеттік органның арнайы 
құзыреттері мен �зге де нақтылайтын 
нормалары бұдан былай заңға тәуелді 
актілер деңгейінде белгіленетін болады 
және оларда мемлекеттік органдардың 
заңнамалық нормаларды іске асыру 
ж�ніндегі �кілеттіктері жазылатын 
болады. 

Депутат Дәулет Мұқаев баяндама-
сында заң ережелерін іске асыру ден-

саулық сақтау саласындағы уәкілетті 
органның қызмет саласын оңтайланды-
руға мүмкіндік беретінін айтты. 

Сонымен қатар депутаттар түркітіл-
дес мемлекеттердің ынтымақтастық 
кеңесін құру туралы Нахчыван келісімі-
не �згерістер енгізу ж�ніндегі хаттаманы 
ратификациялады. Келісімге мемлекет 
басшылары 2022 жылы 11 қарашада 
Самарқанд қаласында қол қойған бола-
тын. Сыртқы істер министрінің орынба-
сары �лібек Бақаев негізгі Келісімге 10 
�згеріс енгізу қарастырылғанын, оның 
бірі ұйымның атауы мен нысанын �з-
гертуге бағытталғанын атап �тті. 

– Хаттаманың баптарында негізгі 
Келісімнің атауын «Түркі мемлекет-
тері ұйымын құру туралы Нахчыван 
келісімі» деп �згерту, «Түркі мемлекет-
тері ұйымы» деп аталатын толыққанды 
халықаралық ұйым құру к�зделген. 
Сондай-ақ түркі интеграциясы шең-
беріндегі ұйымдарды екі санатқа б�лу 
қарастырылады: сабақтас органдар 
ретінде ТҮРКСОЙ мен ТүркПА ай-
қындалып, үлестес ұйымдар ретінде 
Түркі  академиясы мен Түркі мәдениеті 
және мұрасы қоры к�рсетілді, – деді 
�.Бақаев.

Мәжіліс депутаты Юлия Кучинская 
хаттаманы ратификациялау Қазақстан 
Республикасы үшін бауырлас халықтар-
мен �зара тиімді қарым-қатынастың 
және еліміздің түркі әлеміндегі к�шбас-

шылық ұстанымын нығайтудың берік 
негізі болатынына назар аударды. 

Бұдан соң депутаттар 2014 жылғы 29 
мамырдағы Еуразиялық экономикалық 
одақ туралы шартқа Еуразиялық эконо-
микалық одаққа мүше мемлекеттердің 
арасында кедендік әкелу баждарының 
сомаларын аударуға қатысты б�лікте 
�згерістер енгізу туралы хаттаманы ра-
тификациялады. Ұлттық банк т�рағасы 
Тимур Сүлейменов хаттамада Еура-
зиялық экономикалық одақ туралы 
шартқа Ресей Федерациясымен және 
Беларусь Республикасымен кедендік 
баждар бойынша есеп айырысуды 2 жыл 
мерзіміне Ресей рублімен аудару ж�нін-
дегі �згерістер енгізілгенін атап �тті. 
Депутат Мархабат Жайымбетов �з баян-
дамасында уақытша механизм енгізудің 
себебі ретінде Ресей мен Беларусьпен 
АҚШ долларымен есеп айырысудан бас 
тартуды атап �тті. Уақытша �згерістер 
енгізу ЕАЭО елдерінің бюджеттеріне 
кеден баждарын үздіксіз аударуды 
қамтамасыз етуге мүмкіндік береді.

Жалпы отырыста «Түркістан қа-
ласының ерекше мәртебесі туралы» 
заң мен оған ілеспе түзетулер екінші 
оқылымда қабылданды. Заң Мемлекет 
басшысының тиісті тапсырмасын орын-
дау мақсатымен әзірленген.

– Түркістан қаласына ерекше мәр-
тебе берудің негізгі мақсаттары, мін-
деттері мен қағидаттары айқындалады, 

Түркістан қаласының аумағында тарих 
және мәдениет ескерткіштерін қорғау 
қамтамасыз етіледі; орталық мемлекет-
тік органдардың, сондай-ақ Түркістан 
қаласының жергілікті �кілді және 
атқарушы органдарының �кілеттіктерін 
қайтадан қарастырып, жаңа құзырет 
беріледі, – деді жұмыс тобының жетек-
шісі Темір Қырықбаев. 

Ілеспе түзетулерде сәулет, құрылыс 
және қала құрылысы қызметін норма-
тивтік реттеуге және тарихи-мәдени 
мұра ескерткіштерін қорғауға бағыт-
талған 1 кодекс пен 5 заңға �згерістер 
мен толықтырулар енгізіледі. Келесі ке-
зекте депутаттар «Пошта туралы» заңға 
пошта байланысы нарығын дамытуға 
бағытталған парламенттік түзетулерді 
екінші оқылымда қабылдады. Жұмыс 
тобының жетекшісі Екатерина Смыш-
ляева цифрлық технологиялардың арқа-
сында тиісті пин-код немесе куар-код 
болған кезде үшінші тұлғаларға пошта-
ны қабылдап алу мүмкіндігі берілетінін 
айтты. Сонымен қатар бұл тауарды 
маркетплейстерден пошта б�лімшесіне 
және үйге жеткізуді жеңілдетеді. 

– Жобада сәлемдемелерді қабылдау 
үшін поштаматтарды орналастыру және 
пайдалану тәртібі к�зделеді. Пошта 
инфрақұрылымын сақтау бойынша 
нормалар қабылданды. Пошта филиал-
дары жабылған кезде оператор бұл 
туралы жергілікті атқарушы органдарға 
жабылғанға дейін 3 ай бұрын хабарлауға 

тиіс. Ұлттық пошта операторы дәрі-дәр-
мектер мен медициналық бұйымдарды, 
жеткізумен және сақтаумен айналыса 
алады, – деді депутат. 

Сонымен қатар жеке тұлғаларға 
мемлекеттік қолдау шараларын ұсы-
нуға арналған «әлеуметтік әмиянға» 
құқықтық мәртебе беріледі. 

Жалпы отырыс соңында Мәжіліс 
Т�рағасы Ерлан Қошанов палатаның 
биылғы жұмысын қорытындылап, 2024 
жыл Парламент Мәжілісі үшін де нәти-
желі болғанын атап �тті.

– Жыл басынан бері біз Мемлекет 
басшысының Жолдауларында, Сай-
лауалды бағдарламасында, Ұлттық 
құрылтайда берілген тапсырмаларын 
орындау үшін бірқатар маңызды заң қа-
былдадық. �леуметтік әділдік орнатуға 
бағытталған конституциялық нормалар 
биыл толық іске асырыла бастады. 
Қа был даған заңдардың нәтижесін 
қазір дің �зінде к�ріп отырмыз, – деді 
Е.Қошанов.

Спикер осы сессия басталғалы 
па лата ның қарауында 106 заң жоба-
сы болғанын, оның  ішінде 37 заңды  
қабылданып, 19-ына Президент қол 
қойғанын айтты. Қоғамның дертіне 
айналған түйткілді мәселелерді шешу 
үшін қабылданған заңдарға тоқталды. 
Оның ішінде ойын бизнесі, вейпке ты-
йым салу, есірткі қылмыстарымен 
күрес, тұрмыстағы зорлық-зомбылыққа 
қарсы және басқа да заңдар бар. 

– Келер жылы да осы қарқынды 
сақтауымыз қажет. Ең бастысы, халқы-
мыздың әл-ауқатын арттыру және Мем-
лекет басшысының тапсырмаларының 
орындалуы әрдайым басты назарда бо-
луға тиіс. Жуырда біз �ңірлерге іссапарға 
шығамыз. Басты мақсат – жер гі лікті 
жерлердегі сайлаушыларға қабылданған 
заңдардың мән-маңызын, істеліп жатқан 
жұмыстардың жай-жапсарын жеткізу. 
Сонымен бірге олардың �ңірлерде қа-
лай жүзеге асырылып жатқанына к�з 
жеткізіп қайтуымыз керек. Алыс ауыл-
дарға, еңбек ұжымдарына барып, елді 
толғандырып жүрген проблемаларды 
біліп, әдеттегідей оларды Үкімет назары-
на жеткізуге тиіспіз, – деді Е.Қошанов.

Жалпы отырыста Мәжіліс аңшылық 
саласы және жануарлар дүниесін сақтау 
мәселелері туралы заң жобасы мен оған 
ілеспе түзетулерді жұмысқа қабылдады. 
 Мәжілісмендер мемлекеттік органдарға 
�зекті әлеуметтік-экономикалық мәсе-
лелер бойынша 13 депутаттық сауал 
жолдады. Олар Мәжілістің ресми сайты 
мен Telegram-каналында жарияланды.

МӘЖІЛІС БИЫЛҒЫ ЖҰМЫСЫН 
ҚОРЫТЫНДЫЛАДЫ

Алдын ала ақпарат бойынша бортта 
62 жолаушы болған, оның бесеуі экипаж 
мүшелері. Маңғыстау облысы ТЖД 

мәліметіне сүйенсек, сағат 11.30-да 
әуежайдан 3 шақырым жерде ұшақтың 
апатқа ұшырағаны туралы ақпарат 

түскен. Осыған байланысты жоғары 
ранг бойынша ТЖД күштері мен құрал-
дары қосымша жіберілген.

Сондай-ақ Үкімет басшысы Прези-
дентке ұшақтың апатқа ұшырау себеп-
терін тексеру және зардап шеккендерге 
к�мек к�рсету ж�нінде жүргізіп жатқан 
жұмысы туралы баяндады.

Құтқару жұмыстарына т�тенше 
жағдайлар қызметі 430-дан астам қы-
зметкер мен 80-ге жуық техника жұ-
мылдырған. 29 адам ауруханаға жатқы-
зылды. Зардап шеккендерге қажетті 

медициналық, психологиялық және 
басқа да к�мек к�рсетіліп жатыр. Қазір 
апаттық-құтқару жұмыстары жалғасу-
да. Медициналық к�мек к�рсету үшін 
Астана қаласынан санитарлық авиация 
борты Ақтауға жіберілді.

�зербайжан Үкіметімен бірлесіп 
шетел азаматтары мен қаза тапқан жо-
лаушылардың отбасыларына қажетті 
к�мек к�рсетіліп жатыр. Президент зар-
дап шеккен азаматтарға к�мек к�рсету 
жұмысын ерекше бақылауда ұстауды 
және к�ршілес елдердің үкіметтеріне 
қажетті жәрдем к�рсетуді тапсырды.

Сонымен қатар қала тұрғындары 
қайғы белгісі ретінде �зербайжан 
консулдығы ғимаратына гүл шоқтарын 
қойды. Ұшақ апатында қаза  тапқан-

дарды еске алуға келгендердің арасында 
әкімдік, қоғамдық ұйымдар �кілдері, 
депутаттар, кәсіпкерлер, жастар, спорт-
шылар және Ақтау қаласының қара-
пайым тұрғындары болды.

Сондай-ақ Ақтауда еріктілер облыс-
тық қан орталығында ұшақ апатынан 
зардап шеккендер үшін қан тапсырды. 
Қала тұрғындары зардап шеккендер 
үшін келесі мекенжайда қан тапсыра 
алады: 34 а шағынаудан, №1/2 ғимарат.

Айта кетейік, апатқа ұшыраған 
ұшақ бортында Қазақстанның 6 аза-
маты болған. Қазір Президент тапсыр-
масымен әуе апатына байланысты 
мем ле кеттік комиссия құрылып, сотқа 
дейін гі тергеу басталды.

�.МҰХАНБЕТ

ӘУЕ КЕМЕСІ АПАТҚА ҰШЫРАДЫ

Кеше Ақтау қаласы маңында Баку – Грозный бағы-
тында ұшып бара жатқан Azerbaijan Airlines әуе компа-
ниясының Embraer 190ar әуе кемесі апатқа ұшырады. 
Қайғылы оқиғаға байланысты Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев Әзербайжан Президенті Ильхам 
Әлиевке көңіл айтты.
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Елордада «AMANAT» партиясының Атқарушы 
хатшысы Дәулет Кәрібек Қытай Коммунистік 
партиясы Орталық Комитетінің Халықаралық 
байланыстар бөлімі меңгерушісінің орынбаса-
ры Чэнь Чжоумен кездесті.

С�з басында «AMANAT» партиясының Атқарушы хатшысы 
Дәулет Кәрібек Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
бас та масымен Қазақстанда жүйелі және құры лымдық реформалар 
жүргізіліп, +ділетті Қа зақстан – барлық азаматтар үшін тең 
мүм кіндіктер елін құру бағыты қолға алын  ға нынан хабардар 
етті. Бұл ретте Прези дент тің қоғамдық тірегі бола отырып, 
«АМАNАТ» партиясы елі міздегі барлық сая си реформалардың 
алғы шебінен к�рініп келеді. 

2з кезегінде, Қытай Коммунистік партиясы Орталық 
Комитетінің Ха лық аралық байланыстар б�лімі меңгерушісінің 
орынбасары Чэнь Чжоу екі партия ара сындағы ынтымақтастық 
Қазақстан мен Қытай арасындағы қарым-қатынастың маңызды 

б�лігі саналатынын атап �тті. Қытайлық әріптестер Қазақстан 
Рес публикасының Президенті Қасым-Жомарт Тоқаев пен Қытай 
Халық Республикасының Т�рағасы Си Цзиньпиннің екі ел 
ара сын дағы  ынтымақтастықтың жаңа күн тәртібін ілгерілету 
мақсатында «AMANAT» пар тиясымен жұмыс істеуге дайын.

Кездесу соңында тараптар екі партия арасындағы байла-
ныстарды нығайтуға, тиімді тәжірибе алмасуға уағдаласты. 
Сонымен қатар кездесуге қатысушылар партиялық оқыту мен 
партия кадрларын даярлауды дамыту саласындағы �зара іс-
қимыл перспективаларын талқылады.

Еске сала кетейік, биыл Қытай Халық Республикасының 
Т�рағасы Си Цзинь пиннің Қазақстан Республикасына мем-
лекеттік сапары аясында «AMANAT» партиясы мен Қытай 
Коммунистік партиясы арасында «2зара іс-қимыл және ынты-
мақтастық туралы» меморандумға қол қойылған болатын. 
Аталған құжат партия аралық байланыстарды күшейтуге, мем-
лекеттердің достық және тату к�ршілік қатынастарын нығайтуға, 
сондай-ақ екі партия арасындағы жан-жақты страте гия лық 
әріптестікті кеңейтуге бағытталған.

Онда «AMANAT» партиясының Сай-
лауалды бағдарламасын іске асыру 
тәжірибесінде жобалық менеджментті 
қолдану мәселесі жан-жақты талқыланды. 

Басқосуға партия филиалының т�рағасы 
Алмасбек Есмаханов, партияның аумақтық 
филиалдарының Атқарушы хатшылары 
және қызметкерлері қатысты. 

Тәжірибелі тренер әрі ментор Татьяна 
Хасанова �ткізген іс-шарада партия 
қызметкерлері жобалық басқарудың 
тетіктерін талдап, таразылады. 

Күнделікті атқарылып жатқан жұ-
мыстарды мысалға ала отырып, сайлауалды 
бағдарламаның индикаторлық к�рсет-
кіштеріне қол жеткізудің тиімді әдістері 
мен озық үрдістерін баяндады.

Жұмысты ұйымдастырудың үздік 
үрдістері партияның Орталық аппараты 
мен аумақтық құрылымдары арасындағы 
байланыстарды сапалық тұрғыда жаңа 
деңгейге шығаруға мүмкіндік беріп, 
cайлауалды бағдарламада к�зделген 
міндеттердің орындалуын жаңа сипатта 
үйлестіруге жол ашады.

Вебинар қорытындысы бойынша 
жауапты қызметкерлер �здерін толған-
дырған сауалдар бойынша пікір алмасып, 
маңызды мәселелерді талқылады.

Партиялықтар Астана қаласында 
+зербайжан Республикасының Қазақстан 
Республикасындағы Eлшілігі және +зер-
байжан Республикасының Ақтау қаласындағы 
Бас консулдығы ғимараттарына жиналып, 
гүл шоқтарын қоюда.

«Ұшақ апатының салдарынан бауырлас 
+зербайжан елінің азаматтары қаза 
болғандығы туралы қайғылы хабарды 
күйзеле қабылдадық. «AMANAT» партиясы 
және жеке �з атымнан қаза болғандардың 
туыстары мен жақындарына, сондай-ақ 
барша +зербайжан халқына қайғыра к�ңіл 
айтамыз. Қазақ пен +зербайжан халықтары 
ежелден бір-бірінің қуанышына сүйінген, 
қайғысына күйінген тағдыры да, табиғаты 
да ортақ бауырлас елдер. Бұл қайғы бәрімізге 
ортақ. Алла �ткендерге иман, қалған ел-
жұртқа сабыр мен береке берсін! Марқұм-
дардың жандары жәннатта болсын!», – деді 

«AMANAT» партиясы Астана қалалық 
филиалының т�рағасы Мухаммед Болысбек.

Ақтау қаласында да партияластар мен 
жас белсеңділер +зербайжан Респуб ли-
касының Бас консулдығы ғимараттарына 
жиналып, қаза тапқан жандардың рухына 
тағзым етті.

«Апат айтып келмейді. Ұшақ апатында 
туыстары мен жақындарынан айырылған 
адамдардың орны толмас ауыр қайғысына 
ортақтаса отырып, к�ңіл айтамыз. Сын 
сағатта «AMANAT» партиясы жарым к�ңіл 
жандардың қасынан табылып, қолдан кел-
генше қолдау к�рсетуде. Бүгін партиялас-
тарымыз марқұмдардың рухына тағзым етіп 
қана қоймай, зардап шеккен жандарға қажет 
қан тапсыруда. Барша азаматтың тезірек 
сауығып кетуін тілейміз», – деді «AMANAT» 
партиясы Маңғыстау облыстық филиалының 
т�рағасы Нұрбек Қарасаев.

«AMANAT» партиясы Теректі аудандық 
филиалының партиялық бақылау комис-
сиясының т�рағасы +лжан Нұрғалиевтің 
т�рағалығымен �ткен Мәжіліске «AMANAT» 
партиясы облыстық филиалының партиялық 
бақылау инспекторы Нұрхат Жанбоз, аудан 
әкімінің орынбасары Қалаубек Теміров, 
б�лім, құқық қорғау органдарының бас-
шылары, партиялық бақылау комиссиясы-
ның мүшелері қатысты.

Күн тәртібі бойынша Теректі аудандық 
полиция б�лімі жергілікті полиция қызметі 
б�лімінің учаскелік полиция инспекторы 
Қанат Жақыбаев түнгі уақытта арақ-шарап 
сататын дүкендермен жұмысты, мал ба-
ғымының жолға қойылмай тұрғанын тілге 
тиек етті. Малды еркіне жіберіп, к�з салмай 
қоятын ағайынның ісін ақсуаттық Ләззат 

Бекішева да растады. Айыппұл сала беру 
бұл мәселені толық шешпейді. Халық бес-
он теңгесін т�леп, қайта ескі әдетке басып 
тұр. Бақташылардың да табылмай тұрға-
ны, мал бағуға ешкімнің құлықсыз екені 
айтылды.

Т�тенше жағдайлар б�лімінің бастығы 
Бахтияр Катчеков қысқы жылыту маусымына 
байланысты �рт қауіпсіздігін сақтау ере-
желерін, талаптардың орындалуын жік-
жікке б�ле талдап берді. 

Нұрхат Мүтиғоллаұлы әр баяндамашыдан 
кейін �зінің ұсыныс-пікірлерін айтып, 
сауалдарын жолдады. Жиынды +лжан 
Нұрғалиев түйіндеді. К�шпелі Мәжілісте 
к�шіп-қонған ойларды, талқыға түскен 
мәселелерді білек сыбана шешуде партиялық 
бақылау аянып қалмасы анық.

Негізінен, Қызылорда облысында 
Ұлт  тық жоба шеңберінде ауқымды жұмыстар 
атқарылуда. Құрылысы қарқын алған бі  лім 
ошақтарына партия тарапынан ба қы лау 
жұмыстары тұрақты түрде жүргізіліп келеді. 

Қазір облыс орталығындағы Арай ша-
 ғынауданында бой түзеген 1 500 орындық 
«Жайлы мектеп» құрылысы қарқын алған. 
Құрылыс жұмыстарын партия �з бақы-
лауында ұстап отыр. 2з кезегінде партияның 

облыстық филиалының Т�рағасы Алмасбек 
Есмаханов, Партиялық бақылау комис сия-
сының аймақтық т�рағасы Нұркен Ба  қыт-
бекұлы және қалалық комиссия мү  ше лері 
құрылыс басында болып, атқа ры лып жатқан 
жұмыстар барысымен танысты. 

Бақылау комиссиясына құрылыс 
нысанына тапсырыс беруші «Samruk-Ka-
zyna Construction» АҚ» �кілдері құрылыс 
жұмыстарының келер жылдың қыркүйек 
айында аяқталатынын мәлімдеді. Бүгінде 
құрылыс жұмыстарының 60 пайыздан 
астамы аяқталған. 

Кездесуде партия филиалының т�рағасы 
мен Партиялық бақылау комиссиясының 
т�рағасы құрылыс жұмыстарының уа қы-
тылы, сапалы аяқталу қажеттілігін айтты. 

Негізінен, биыл Сыр �ңірінде Ұлттық 
жоба аясында 4 «Жайлы мектеп» ел игілігіне 
табысталмақ. Оның біреуі Қызылорда 
қаласында болса, екеуі Жаңақорған, біреуі 
Арал ауданына тиесілі. Соның ішінде 
Қызылорда қаласы Сырдария �зенінің 
сол жағалауындағы 900 орындық мектеп 
бұған дейін іске қосылғаны к�пке мәлім.

Осы орайда айта кеткен абзал, 
партиялық бақылау комиссиясының 
мүшелері сайлауалды бағдарлама аясында 
салынып жатқан құрылыс нысандарына 
кестеге сәйкес жыл бойы рейдтік іс-шаралар 
ұйымдастыруда. Нәтижесінде, жыл басынан 
76 нысанға партиялық бақылау бекеттері 
орнатылып, бүгінгі күнге дейін 54 нысан 
пайдалануға беріліп отыр. 

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ, 
Қызылорда облысы 

ҚОЛДАН КЕЛГЕНШЕ 
ҚОЛДАУ КӨРСЕТУДЕ
Ақтау және Астана қалаларында «AMANAT» партиясының қыз-
меткерлері мен белсенділері «Баку-Грозный» бағытындағы ұшақ 
апатында қаза тапқан жандардың рухына тағзым етіп, зардап 
шеккен адамдарға қажет қан тапсыруда.

КӨШПЕЛІ ЖИЫН ӨТТІ
Теректі ауданында «AMANAT» партиясы Батыс Қазақстан облы-
стық филиалы жанындағы партиялық бақылау комиссиясының  
көшпелі жиыны өтті.

ЕКІ ЕЛ АРАСЫНДАҒЫ 
БАЙЛАНЫС НЫҒАЯ ТҮСЕДІ

«ЖАЙЛЫ МЕКТЕП» ҚҰРЫЛЫСЫ – 
ПАРТИЯ БАҚЫЛАУЫНДА

Мемлекет басшысының тапсырмасына сәйкес, Сыр өңірінде 
«Жайлы мектеп» Ұлттық жобасы аясында 12 300 орындық 21 
білім ордасын салу жоспарланғаны белгілі. Соның негізінде ел-
дегі білім ошақтарының санын көбейту, Ұлттық жоба аясында 
мектеп салу межесін арттыру «AMANAT» партиясының сайлау-
алды бағдарламасында да көрініс тапты. 

ТҰРҒЫНДАРДЫ 
АЛАҢДАТҚАН САУАЛДАР
«AMANAT» партиясы Қызылорда облыстық филиалының  Саяси 
менеджмент академиясының ұйымдастыруымен партияның 
аймақтық және аумақтық филиалдарының қызметкерлеріне 
арналған вебинар  өтті. 
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ӨЗЕКТІ

Нұрлан ҚОСАЙ

МЕХАНИЗМ 
ҮШ САТЫДАН ТҰРАДЫ

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев 2022 жылғы 26 қыркүйекте Заң-
сыз шығарылған активтерді мемлекетке 
қайтару ж!ніндегі Жарлыққа қол қой-
ған болатын. Содан бері арнаулы ор-
гандардың ортақ жұмыс нәтижесінде    
1,1 трлн теңгеге жуық актив қайта рыл-
ған екен. Мұндағы жұмыстарды кү шей-
те түсу үшін 2023 жылдың шілде айын-
да «Заңсыз сатып алынған активтерді 
мем лекетке қайтару туралы» заң қа-
был  данған. Ол заңда ірі сыбайлас жем-
қор лыққа және әкімшілік-билік ре-
сурс тары субъектілерімен біріккен 
оли гополиялық топтарға қарсы шара-
лар, халықаралық стандарттарға сәйкес 

ак тивтерді қайтарудың тәсілдері ай-
қын далды. Заңның басты мақсаты – 
қо ғамда әлеуметтік әділеттілікті қал-
пы на келтіру. Осы құжатқа сәйкес 
мұн дағы механизм үш сатыдан тұрады. 
Бірін шісі – Премьер-Министр жетек-
ші лік ететін комиссия. Оның құрамы 
Парламент депутаттары, қоғам қай рат-
керлері, Үкімет мүшелері, мемлекеттік 
органдардың бірінші басшылары және 
тағы басқалардан тұрады. Комиссияда 
активтерді қайтару жолдары мен қа-
был данатын шаралар жүйесіне қатысты 
ұсынымдар жасақталып шығарылады. 
Екіншісі – Бас прокуратураның жа ны-
нан құрылған Активтерді қайтару ж!-
нін дегі комитет, ол – комиссияның 
заң сыз иемденілген активтерді анықтау, 
тек серу және қайтару ж!ніндегі уә кі-
лет ті жұмысшы органы. Үшіншісі – 
«Қайтарылған активтерді басқару 
компаниясы» ЖШС. Ол тек мүлік не-
месе заттар түрінде келіп түскен ак тив-
тер ді сақтаумен және !ткізумен айна-
лы сады. Бұл активтерге ақшалай қа ра-

жаттан тыс жылжымайтын және жыл-
жи тын мүліктер, кәсіпорындар мен 
ак ционерлік қоғамдардың акциялары 
мен үлестері, тағы басқа да құнды зат-
тар жатады. Ал ақша мен бағалы қағаз-
дар түріндегі активтер тікелей Қаржы 
министрлігіне қатысты Арнайы мем-
ле кеттік қорға (АМҚ) түседі. Басқару-
шы компания да !здеріне сауда-сат-
тық тан түскен ақшаны осы қорға ау-
дарып отырады. Мұнда шоғырланған 
қа ра жат бүкіл ел бойынша әлеуметтік-
экономикалық және инфра құры лым-
дық жобаларды іске асыруға бағыт та-
лады. Бүгінде бұл жұмыстар басталып 
та кеткен екен. @ңірлерде бірқатар 
әлеу     меттік инфрақұрылым объектіле-
рі нің құрылысы басталған. Бір с!збен 
айтқанда, Мемлекет басшысы атап 
!т кендей «қайтарылған барлық қара-
жат қазақстандықтардың игілігіне жұ-
мыс істеп жатыр». Қаражатты б!лумен 
Рес публикалық бюджет комиссиясы 
ай налысады. Ал бақылауды Жоғары 

ауди торлық палата жүзеге асырады. 
Ақ шаның түсуі мен жұмсалуы туралы 
есеп жыл сайын жұртшылыққа жеткі-
зіледі.

«ПАЙДА БОЛУЫ 
ТҮСІНІКСІЗ АКТИВ» 

ДЕГЕНІМІЗ НЕ?

Сонымен былтыр қабылданған 
заңсыз иемденілген активтерді 

мемлекетке қайтару туралы арнайы заң 
концептуалды түрде елімізде пайда 
болуы түсініксіз байлықты азаматтық 
тәр кілеу моделін енгізуге бағытталып 
отыр. Онда «пайда болуы түсініксіз 
ак тив» деген ұғым қарастырылған. 
Яки, заң бойынша құны субъектінің 
заң ды табысының м!лшеріне сәйкес 
келмейтін мүлік «пайда болуы түсініксіз 
ак тив» деп танылады. Ал активтерді 
ием дену к!здерінің заңдылығы қисын-
ды түрде күмән тудыратын қоғамдық 
маңызы бар тұлғалар заңның субъектісі 
болып саналады. Осындай тұлғалар 

комиссия шешімімен арнайы тізімге 
енгізіледі. Содан кейін олар комитетке 
!зінің мүлкі туралы, ол мүліктің пайда 
болу заңдылығы туралы құжаттармен 
бір ге декларация тапсыруы керек. Бол-
маған жағдайда ол активтердің шығу 
к!з дерін тексеру және құқықтық баға 
беру жұмыстары жүргізіледі. Егер пай-
да болуы түсініксіз активтер анықталса, 
ко митет азаматтық сотқа тиісінше та-
лап қойып, сол мүлікті мемлекет пай-
да сына !ндіру ж!нінде !тінішпен жү-
гінеді. Сотта активтердің заңдылығын 
анық таудың негізгі жауапкершілігі 
жауап керге жүктеледі.

«Біздің заңның бірнеше қағидаты 
бар. Соның негізгісі – активтерді ерікті 
түр де қайтаруды ынталандыру. Біз ерік-
ті түрде қайтаруды мемлекет үшін де, 
қоғам үшін де дұрыс деп санаймыз. 
@йт  кені инвестициялық ахуал бар. 
Биз нес !кілдерінің мүдделері бар. Одан 
кейін адал несие берушілер мен адам 
са тып алушылардың мүдделері бар. 
Осы барлық артықшылық пен кем ші-
лікті жан-жақты ескере отырып, заң-
ның !зінде ерікті қайтаруға басымдық 
берілген. Ол үшін субъектіге бірнеше 
тәсіл қолданылады. Ең бірінші біздің 
ко митетпен келісім жасайды. Одан 
кейін іс азаматтық сотқа !тіп кеткен 
бол са бітімгершілік келісім жасай ала-
ды. Ал қылмыстық іс қозғалған болса, 
кінә сін мойындап, залалды қалпына 
келтіріп, заңсыз иемденген активтерін 
қайтару арқылы процессуалды келісім 
жасай алады. Ерікті қайтарудың артық-
шылықтары да бар. Мәжбүрлі қайта-
ру да мүлік мемлекетке тиіс болатын 
бол са, ерікті қайтаруда комиссияның 
ше шімімен қайтаруға жататын мүлік-
тер дің бір б!лігі субъектінің !зінде қа-
луы мүмкін. Тағы бір артықшылығы – 
кейін қайтарылған заңсыз активке 
қатысты заңсыздықтар анықталса, 
субъект жауапкершілікке тартылмайды 
деген құқықтық кепілдік беріледі», – 
дейді Бас прокуратураның Активтерді 
қайтару ж!ніндегі комитетінің т!ра-
ғасы Нұрдәулет Сүйіндік.

Сарапшылардың айтуынша, ак-
тивтерді қайтарудың к!птеген жолы 
бар екен. Азаматтық істер арқылы да, 
қылмыстық істер аясында да қай тару ға 
болады. Eділет министрлігінде ар-
битраж арқылы да шешілмек. Интер-
пол Ұлттық орталық бюросымен де 
жұ мыс жолға қойылған. Бұл қадам 
эко номикалық қылмыстармен және 
активтерді заңсыз шығарумен күресте 
ын тымақтастықты нығайтуға бағыт-
тал ған. Мұндай серіктестік халық ара-
лық тергеулерге қолдау к!рсету және 
мемлекеттер мен олардың азаматтарына 
тиесілі қаражатты қайтару арқылы 
экономикалық қылмыстарға неғұрлым 
ж едел және тиімді қарсы тұруға мүм-
кін дік береді.

осын дағы негативтің «тігісін жат қызу-
ға» кеңінен пайдалануға болады. Бір 
с!з бен айтқанда, ол үлкен идео ло гия-
лық мәнге ие. Тіпті, қоғамды жүйелі 
түрде жұмылдыруға қызмет ете алар еді. 
Бірақ ақпараттардың жабық болуы, 
ой дан пайым жасауға мәжбүр етеді.

«Бұл бағытта қарайған жұмыстар 
ат қарылып жатқанын, біздің бұған 
дейін мұндай тәжірибеміз жоғын және 
ак тивтерді қайтарудың түрлі ме ха низм-
дер сынақтан !ткізіліп жатқанын түсі-
не мін. Бірақ еліміз дәл қазір ақшаға 
қат ты зәру шақта бұл жұмыстарды тым 
баяу латпай шындап қолға алу қажет 
деп санаймын. @йткені Жоғарғы ау ди-
тор лық палатаның санауынша сыртқа 
кет кен заңсыз активтердің тек 3%-ы 
ға на елге оралған екен. Онда да бұл 
бел гілі болғанының үлесі, ал әлі бел гі-
сі зі қаншама. Менің кейбір әріптестерім 
ашық дерекк!здерге сүйеніп айтып жүр-
геніндей, тек 2004-2013 жылдар ара   -
лығында елімізден 167 млрд дол лар ға 
дейін әкетілген екен. Ал жыл сайын 
елімізден 212 млн доллар жылыстап ке-
теді екен. Мәселен, 2021 жылы оф ф шор-
ларда Қазақстанның 45,7 млрд доллар 
ақшасы жатқаны белгілі болған. Жал-
пы, жабайы есеппен алғанда $500 млрд 
ақша сыртқа кеткен», – дейді Exclusive.
kz интернет порталының бас редакторы 
Қарлығаш Еженова.

Оның айтуынша, Қазақстаннан 
ка питалдың кетуі әлі де жалғасып жа-
тыр. @йткені, капитал иелері отандық 
экономикаға ақша салудан қорқады. 
Сондықтан да Үкімет осы заңды пайда-
лана отырып, олардың сенімін оятуы 
керек. Құжаттың !зі қысқа уақытта 
қа былданғандықтан, онда концептуал-
ды тұрғыда к!п нәрсе қалыс қалған 
болуы керек. Ал сыртқа кетіп жатқан 
ка питалдың алдағы тағдыры белгісіз 
еке ні тағы бар.

«Бұл тұста Үкімет к!птеген кепілдік 
беріп, сырттағы активтердің ішкі эко-
номикаға келуіне тартымды жағдай 
ту ғызуы қажет. Eйтпесе, шетелдің 
банк терде қаншама ақша «қатырылған 
күйі» қалып қойып, ақыры белгісіз 
болып кетіп жатыр. Сондықтан да 
«одан да !здеріңіз шарттарыңызды 
айтып ақшаны елге қайтарыңыздар, 
яки экономикаға салыңыздар, болмаса 
одан мүлдем айырылып қалуларыңыз 
да ғажап емес» деп капитал иелеріне 
жет кізуіміз керек. @йткені оларды заң-
ды түрде дәлелдеу қиын. Eрі олар батыс 
елдерінің фискальды органдарының 
қатаң қадағалауында тұр. Сондықтан да 
заңды концептуалды түрде қайта қа рау 
керек», – дейді Қарлығаш Еже нова.

Келесі бір мәселе – ашықтықта. 
Мә селен, қайтарылған ақшаға қанша 
мектеп салынып жатқаны белгісіз. Бір 
мәліметтер бойынша 42, енді бір жерде 
73 мектеп екені айтылып жүр. Кезінде 
депутаттар жұмыстарды ашық қылайық 
деген екен, бірақ қаржыгерлер қаржы 
нарығында қауіп туады, биржадағы 
акцияларға нұқсан келеді деп қарсы 
болған.

«Тапқан табыс, алған мүлкіңді қай-
дан алғаныңды дәлелдей алмасаң, ол 
заңсыз болып саналады. Баяғыда бәсе-
ке ге түспей, қитұрқы жолмен алып 
кет кен активтер к!п. Бәріңіз де біле-
сіз дер кезінде дүрілдеп тұрған кәсіп-
орын ды әдейі банкрот қылып, арзанға 
сатып алған кездер болған. Одан б!лек, 
аффилирленген субъектілерімен, яки 
та ныстарымен келіп, міне бәсе ке лес-
те рім бар деп мемлекетті !тірік алдап 
ке ліп те алып кеткендер бар. Комиссия 
т!ра ғасы Олжас Бектенов !зі кезінде 
жем қорлықпен күрес қызметін бас қар-
ған, бұл саланы ішінен жақсы біледі. 
Сон дықтан заңсыз активтердің та ри-
хын зерттегенде ештеңе де назардан 
тыс қалмайды деп санаймын», – дейді 
Премьер-Министр т!рағалық ететін 
Заң сыз активтерді қайтару ж!ніндегі 
ко миссия мүшесі Мәжіліс депутаты 
Марат Башимов.

Оның айтуынша, тағы бір проб-
лема – шетелдік юрисдикция. 

Қазақстанның ішіндегі активтер болса, 
бір сәрі, ал шетелдегі ақшаны қайтару 
қиын. @йткені олар ақшаның заңсыз 
еке нін біліп қалса қайтармай қоюға 
ты рысады немесе !здеріне белгілі бір 
пайы зын алып қалуға ұмтылады. Сон-
дықтан да оларды қайтарудың да !зін-
дік қиындықтары бар. 

«Ешкім !з еркімен ештеңені бергісі 
кел мейтіні белгілі ғой. Сондықтан 
осын дағы капитал иелеріне шетелден, 
!з елімізден сарапшылардан келіп тұр-
ған ақпараттар бар екенін айтып тү-
сіндіру керек. Соны дәлелдеуін талап 
ету қажет. Дәлелдей алмаса Еуропада 
оны тартып алады. Біз де осыған кел-
дік. Комиссия болып шешіп, күмәнді 
активтерді реестрге енгіземіз. Соны 1 
жыл дың ішінде дәлелдей алмаса, аза-
маттық сотқа жібереміз, олар оны алып 
алады, – дейді Марат Башимов 

Сондықтан да бұл тұста меха низм-
дер мен тәсілдер белгілі. Енді тек жұ-
мыс  ты тоқтатпай, тездетіп жүзеге 
асы ру керек. Ең басты нәрсе, бұл жұ-
мыс тар қоғамның бақылауында тұруы 
ке рек. Мәселен, бұл бағытта елімізде 
тек 50 кісі жұмыс істейді екен. Ол аз, ал 
жұ мыс ауқымы к!п, шамалары жет-
пейді. Сондықтан штат санын күшей-
тіп, 50 емес 500 кісі жұмылдыру қажет. 
Ең бастысы – жұмысты тоқтатпау, 
кері сінше күшейте түсу.

С�ТТІ 
КЕЙСТЕР К�П

Комитеттің жұмысы барысында 
1 жылда 1 трлн теңгеден астам 

сомаға келісімдер мен шаралар ма құл-
данған екен. Сотқа «түсініксіз байлық» 
ту ралы 3 талап-арыз берілген. Нә ти же-
сінде, 15 млрд-тан астам теңгеге ак тив-
тер қайтарылған. Барлық активтің қа-
ра жат түріндегісі арнаулы мемлекеттік 
қорға, мүліктері басқарушы компанияға 
!ткізілген. Осы ретте бүгінде арнаулы 
қорға жалпы сомасы 188 млрд теңге 
ақша аударылған болса, 87 млрд теңгеге 
мүлік түрінде активтер басқарушы 
компанияға берілген. 

«Мемлекет басшысының тапсыр-
ма сын орындау аясында Үкімет арнау-
лы қорға жиналған қаражат есебінен 
ал ғашқы әлеуметтік жобаларды қар-
жы ландыру туралы шешімдер қабыл-
дап жатыр. Бүгінде Ақт!беде бала бақ-
ша, Шымкент қаласында мектеп ин-
тер натының жатақханасы, Зерендіде 
спорт мектебі, Жамансор ауылында 
мек теп, Темірлан елді мекенінде !нер 
мек тебі, Риддер қаласында к!пбейінді 
ау рухана салуға қаражат қарас ты рыл-
ған», – дейді Бас прокуратураның Ак-
тив терді қайтару ж!ніндегі комитетінің 
т! рағасы Нұрдәулет Сүйіндік.

Мүлік түрінде қайтарылған актив-
тер ге жылжитын түрі де, жылжымайтын 
түр лері де кіреді. Олар Қазақстан аума-
ғын да да, шетелде де орналасқан болуы 
мүмкін. Оның ішінде жылжымайтын, 
жыл житын мүліктен б!лек акциялар, 
ком паниялардың үлестері, жер қой-
науы на құқықтар, қымбат бұйымдар 
жә не тағы басқалары бар. Жылжы май-
тын мүліктерден элиталы ғимараттар-
ды, соның ішінде тұрғын үйлер, бизнес 
ор талықтары, мейманханалар бар, 
сон дай-ақ жер телімдерін атай кетуге 
бо лады. Мәселен, соның ішінде жалпы 
со масы 31,7 млрд теңге болатын 16 тұр-
ғын үй, 5,2 млрд теңгеге 20 жер телімі, 
25,1 млрд теңгеге 13 коммерциялық 
жыл жымайтын мүлік, 10,4 млрд теңгеге 
6 заңды тұлғалардағы үлес, 2,8 млрд 
тең геге 196 зергерлік бұйымдар бар. 
Сон дай-ақ 15,1 млрд теңгеге 16 шетел-
де гі актив, автомобильдер сынды ны-
сан дар бар екенін де атай кету керек.

«Біздің қазір қабылдап қалған ак-
тив теріміздің жалпы сомасы 87,2 млрд 
теңгені құрайды. Дәл қазір eQazyna 
пор талы арқылы, шетелдік реэлтор 
ком паниялар арқылы, к!лік сататын 
ком паниялар арқылы, жалпы сомасы 
12,6 млрд теңгеге активтер сатылды. 
Оның 6,8 млрд-ы АМҚ-ға аударылды. 
Қал ғаны аударылу үстінде. Ал акти в-
тер ді басқарудан 870,2 млн теңге түсті. 
Оның ішіне жалдау ақысы да, диви-
дент тер де, сенімгерлік басқару да және 
тағы басқалар кіреді. Мәселен, соның 
ішін де сәтті кейстер деп Алматы қала-
сын дағы «Байтақ» шағын ауданындағы 
жер учаскесін айтуға болады. Бастапқы 
ба ғасы 176 млн теңгеге бағаланған ны-
сан аукцион нәтижесінде 657 мил лион-
ға сатылған болатын. Осылайша, мем-
ле кет пайдасына 481 млн артық пайда 
түс  ті. Тағы бір мысал: құрылысы аяқ-
тал   маған «Орион» атты бизнес орта лы-
ғы бастапқыда 6,3 млрд теңгеге ұсы-
ныл ған болса, нақты сомасы 7,02 млрд 
тең геге сатылды. Осылайша, 732 млн 
тең    геден артық табыс алынды. Сол 
сияқ ты мемлекет пайдасына !ткен 
«Ду ман» қонақүйінің соңғы үш айдағы 
диви дентінің !зі 93 млн теңгені құрап 
отыр», – дейді Қаржы министрлігі 
«Қай тарылған активттерді басқару ж!-
ніндегі компания» ЖШС бас дирек-
торы Қуанышбек Мұқаш.

Оның айтуынша, активтер аук-
цион да ағылшын әдіспен 

саналады екен. Яки, бағасы ғана !седі. 
Мұн дағы басты мәселе, активтерді құ-
нын жоғалтпай тұрғанда сатып үлгеру. 
Сон дықтан да ол мүліктердің проб ле-
малы тарихын, иесінің кім екенін айт-
паған дұрыс. Eйтпесе, бизнестегі баға-
сы түсіп кетуі мүмкін. Қалай болғанда 
да мұндағы шешімді комиссия қабыл-
дайды. 

«Мәселен, шетел тәжірибесіне 
сүйе  не отырып, қайтарылған жылжы-
май тын мүліктердің мемлекетке беріл-
ген кезі аз емес. Айталық, Алматы қа-
ла  сындағы 7,9 млрд сомасындағы бір 
биз нес-орталық Ұлттық қыздар педа-
го гикалық университетіне берілді. 
Ба рап елді мекенінде орналасқан де-
ма лыс орны да Ақмола облысының 
әкім дігіне қайтарылды. Астана қала-
сын да 3 коттедж психикалық оңалту 
ка бинеттері ретінде жасақталып, қазір 
ол жерлерде ерекше балаларға арналған 
орталықтар ашылды», – дейді Сы бай-
лас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл 
агент тігінің реми !кілі Данияр Бигай-
даров.

КАПИТАЛ ИЕЛЕРІ ДҰРЫС 
ТҮСІНГЕНІ Л�ЗІМ

Заңсыз активтерді қайтару про-
це сінің баяу жүріп жатқанына, 

ашықтығына сын аз айтылып жүрген 
жоқ. Десе де, сарапшылар бұл процес-
тің үлкен қоғамдық мүмкіндігі барын 
ай тады. Осынау жұмыстардың барлығы 
бюд жет дағдарысы, Ұлттық қордан ре-
кордты түрде ақша алу сынды ахуал 
аясында болып жатқанын ескерсек, 
заң сыз активтерді қайтару науқанын 

АКТИВТЕ
ҚАЙТҚАН

 ҚАЙЫР БАР

Заңсыз активтерді қайтару қалай жүріп жатыр? Жылыстап кеткен 
қаржы мен мүліктердің жалпы сомасы қанша? Бір жылда 1 трлн 100 
млрд теңге қайтарылған екен. Бұл аз ба, көп пе? Сонда барлық 
ақшаны қайтару үшін қанша уақыт керек және ол мүмкін бе? Жыл 
қорытындысы дегенде еске түсетін, түгенделуге тиіс бір мәселе осы 
болса керек.

Айтуынша, ак тивтерді қайтарудың көптеген 
жолы бар екен. Азаматтық істер арқылы да, 
қылмыстық істер аясында да қай тару ға 
болады. Әділет министрлігінде ар битраж 
арқылы да шешілмек. Интер пол Ұлттық 
орталық бюросымен де жұ мыс жолға қойылған. 
Бұл қадам эко номикалық қылмыстармен 
және активтерді заңсыз шығарумен 
күресте ын тымақтастықты нығайтуға 
бағыт тал ған.
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ҚОҒАМ

�СКЕН БИЗНЕСТІ �ШУДЕН 
ҚОРҒАУ – МІНДЕТ

«Атамекен» ұлттық кәсіпкерлер палата-
сының басқарма т�рағасының орынбасары 
Ербол �стеміров құқық қорғау органдары 
әлдебір бизнесті күйреткісі немесе рейдерлік 
жолмен тартып алғысы келсе, негізінен 2 
қылмыстық бапты қолданатынын айтады. 
Бұлар – «Б�теннің мүлкін иемдену» және 
«Алаяқтық» баптары. Салдарынан 
кәсіпкерлерге алаяқтық бойынша күдік 
келтіріліп, жылына 20 мыңға жуық іс 
қозғалады екен. Бұған қоса, «бұл адам 
б�теннің мүлкін иемденіп алған сияқты» 
деп күмәнданып, тағы 2 мыңдай іс қозғалады.

Сорақысы сол, Ербол �стеміровтің 
мәліметінше, мұндай қылмыстық істерді 
қозғау үшін салмақты негіз де қажет емес: 
әдетте, іс жәбірленушінің алданғанына, 
алаяқтыққа тап болғанына қатысты 
шағымына бола емес, жедел қызметкердің 
қандай да бір бұзушылықты байқағаны 
туралы қызметтік жазбасы негізінде қозғала 
салатын к�рінеді. Осыдан кейін қылмыстық 
қудалау тетігі жұдырықтай түйілген күйде 
қамсыз жүрген кәсіпкерге жойқын соққы 
береді. «Атамекеннің» басқарма т�рағасы 
орынбасарының пікірінше, осылай құқық 
қорғау органдарының қолымен рейдерлік 
шабуыл жасалады. 

Қаск�й шенділерден құқай к�рген 
кәсіпкерлер еңселі кеңселерде әділет таппай, 
сергелдеңге түскен соң сотқа шағымданады. 
Олардың басым к�пшілігі ақыры жеңіске 
жетеді, осының �зі шағымның негізсіз 
еместігін к�рсетеді. Мәжіліс депутаты 
Үнзила Шапақ Президенттің мемлекеттік 
басқаруды қайта жаңғырту міндетін 
қойғанына назар аудартты. Олардың дербес 
жауапкершілігін арттырып, мемлекеттік 
басқару жүйесін орталықсыздандыруға баса 
назар аудару қажет. 

– Мәселен, Жоғарғы сот жарты жыл 
сайын мемлекеттік органдардың қызметіне, 
олардың әкімшілік актілеріне, іс-әрекетіне 
қатысты түскен шағым, талап-арыздарды 
сотта қарау нәтижелері бойынша әш-
кереленген проблемаларды анықтау үшін 
талдау жасайды. 2023 жылы мемлекеттік 
органдармен соттасқан барлық кәсіпкердің 
63%-ының талабы қанағаттандырылған! 
Мемлекеттің жыл сайын сотта ұтыла беруі 
тұрақты сипатқа ие болды. Осыны ескерсек, 
әкімшілік қызметтің біркелкілігін қамта-
масыз ету бойынша әлі де тиісті шаралар 
қабылданбайтыны байқалады, – деді депутат. 

Талданған сот практикасы жергілікті 
атқарушы органдардың жұмысында да 
жүйелі бұзушылықтардың барын, оның 
бәрі халық пен бизнестің негізді шағымын 
тудыратынын к�рсетті. Депутаттардың 
айтуынша, рейдерлік шабуылдар кей 
жағдайда сот билігі �кілінің демеуімен 
жүргізіледі, басқыншылық нәтижелері 
заңдастырылады. 

Мұндай кесірлі тәжірибеге тосқауыл 
қою үшін 2024 жылғы 21 қарашада Мемле-
кет басшысы Парламент қабылдаған 

«Кейбір заңнамалық актілерге сот жүйесін 
реформалау және процестік заңнаманы 
жетілдіру мәселелері бойынша �згерістер 
мен толықтырулар енгізу туралы» заңына 
қол қойды. Оған сәйкес, енді әкімшілік 
істер бойынша да эксаумақтық соттылық 
қолданыла бастайды. 

Яғни, әлдебір облыста жергілікті ат-
қару шы органдармен соттасқан бизнесмен 
немесе қарапайым азамат �зіне қарсылас 
атанған шенеуніктердің жергілікті 
судьялармен ым-жымы бір, демек, «бармақ 
басты, к�з қысты тірлікке барады» деп 
қауіптенсе, онда �зге �ңірдің, айталық, 
Астананың судьясына жүгіне алады. 

«Талап қоюшының таңдауы бойынша 
әкімшілік істер бойынша эксаумақтық 
соттылық енгізіліп отыр. Жергілікті 
жерлердегі әкімдіктердің соттарға қысым 
к�рсететіні ешкімге құпия емес қой. 
Эксаумақтық соттылық мемлекеттік 
органдардың, әсіресе жергілікті атқарушы 
органдардың қызметіне де тиімді әсер 
етеді, әділдіктің орнауына септеседі», – 
деді Ү.Шапақ.

К�ШБАСШЫ ПАРТИЯ – 
К�СІПКЕРДІҢ ҚОРҒАНЫ

Маңыздысы сол, табысты бизнесін 
тізеге салып тартып алуға ұмтылған «жуан 
жұдырықтардан» теперіш к�рген 
кәсіпкерлер Мәжіліс депутаттарынан 
сүйеу тапты. «AMANAT» партиясы фрак-
циясының депутаттары рейдерлік шабуыл 
жасау оқиғаларына қатысты бірнеше 
сауал жолдап, атқарушы билік пен қоғам 
назарын аудартты. Мәселен, депутат, 
«AMANAT» партиясы фракциясының 
мүшесі Ерлан Саиров Мемлекет басшы-

сының мұндай қаскүнем тірлікті тыю туралы 
тікелей тапсырмасы болғанына қарамастан, 
бірнеше облыста биліктілердің балық 
шаруашылығына шабуыл жасап жатқанын 
мәселе етіп к�терді. 

Оның айтуынша, кейінгі жылда, 2023 
жылдың қазан айынан бері құзырлы органдар 
Шығыс Қазақстан, Алматы, Түркістан, 
Атырау сияқты облыстарда балық �німдерін 
�ңдейтін 9 зауытқа қарсы «салық т�леуден 
жалтырды» деген екіұдай айыппен қылмыстық 
істер қозғаған. Бұл кәсіпорындар – ел 
экономикасының тірегі: бәрі де �німін 
экспортқа шығарады. Яғни, шыққан �німі 
кеден арқылы бақылауда. 

– Мемлекетке салық т�леп, мыңдаған 
азаматты жұмыспен қамтыған 9 зауыттың 
бүкіл бухгалтериясы, іс-жүргізу құжаттары 
тәркіленген, олар жұмысын уақытша тоқ-
татқан. Соны жасаған шенділердің әрекетінен 
балық �неркәсібі тоқырап, жұмысшылардың 
жалақысы т�ленбей, зауыттарға �німді 
шетелдік тапсырыс берушілеріне уақытында 
жеткізбегені үшін айыппұлдық санкция 
салыну қаупі т�ніп тұр. «Шаш ал десе бас 
алатын» тексеруші лерден балықшыларды 
арашалап қалуымыз керек. Балықшыларға 
шабуыл кейбір күштердің рейдерлік әре-
кеті болуы ықтимал! – деді Мәжіліс 
депутаты. 

алаңдаушылығы бекер еместігін рас-
таған. 

«Прокуратура органдары Алматы, 
Түркістан және Қызылорда облыстарында 
кәсіпкерлік қызметке заңсыз араласуға 
және қылмыстық-процестік заңнаманың 
бұзылуына байланысты 4 заңсыз қылмыстық 
істі тауып, тоқтатты. Қадағалау актілері 
бойынша кінәлілер тәртіптік жауапкер-
шілікке тартылды. Атырау облысында 
балық зауыттарының иелеріне қатысты 
қылмыстық іс тіркелген жоқ. Шығыс 
Қазақстан, Жетісу және Қарағанды облыс-
тарында 3 іс бойынша тергеу жалғасты, 
кәсіпкерлік қызметке заңсыз араласу 
фак ті лері анықталмады. Бұл істер бойынша 
тергеу барысы прокуратураның бақы-
л ауында», – деді Бас прокурор.

�з кезегінде Үкімет басшысы Олжас 
Бектенов негізсіз қысымға және рейдерлікке 
ұшыраған кәсіпкерлердің құқығын қорғауда 
қандай шаралар қабылданып жатқаны 
ж�нінде депутаттарды хабардар етті. 

– Мемлекеттік органдар рейдерлікпен 
байланысты қылмыстардың алдын алу, 
анықтау және жолын кесу бойынша жүйелі 
шаралар қабылдап жатыр. Биылғы жылы 
бұл жұмысты Бас прокуратура, Ішкі істер 
министрлігі, Қаржылық мониторинг, 
Сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл 

агенттіктері �здері бекіткен «Рейдерлікке 
қарсы іс-қимыл ж�ніндегі 2023–2024 жылдарға 
арналған бірлескен іс-шаралар жоспары» 
(құпия) аясында жүзеге асырды. Жоспар 
қылмыстық құрылымдардың елдегі 
кәсіпкерлік қызметтің дамуына ықпалына 
жол бермеуге бағытталған ұйымдас тыру-
шылық, практикалық және профил ак тикалық 
іс-шаралардан тұрады, – деді О.Бектенов.

РЕЙДЕРЛІК ҚЫЛМЫС
 АЗАЙЫП КЕЛЕДІ 

Жалпы, Бас прокуратураның Құқықтық 
статистика және арнайы есепке алу коми-
т етінің дерегінше, былтырғыға қарағанда 
биыл қылмыстық құқықбұзушылықтар 
ресми түрде т�мендеген. Мысалға, 2023 
жылдың ұқсас кезеңімен салыстырғанда, 
2024 жылдың 10 айында кәсіпкерлік қыз-
метке кедергі жасау (Қылмыстық кодекстің 
365-бабы) бойынша тіркелген қылмыстық 
істердің саны 5-тен 4-ке дейін кеміді. Сондай-
ақ тіркелген рейдерлік (Қылмыстық кодекстің 
249-бабы) фактілердің саны �ткен жылғы 
10 айдағы 7 қылмыстық істен осы жылғы 
10 айда 1 қылмыстық іске дейін азайыпты. 

– Кәсіпкерлікті қорғау және рейдерлікке 
қарсы іс-қимыл бойынша заңнаманы жетіл-
діру шаралары қабылданып жатыр. 2021 
жылы алғаш рет рейдерлікке қарсы күресті 
күшейту, кәсіпкерлік қызметті мемлекеттік 
органдар мен лауазымды адам дардың заңсыз 
араласуынан қорғау мәселелері бойынша 
жеке заң қабылданды. Оның шеңберінде 
рейдерлік үшін қыл мыстық жаза күшейтілді. 
Билік �кілет тіктерін пайдаланып, бизнесті 
басып алуды, кәсіпкерлік қызметке кедергі 
жасауды болдырмау тәсілдері нақтыланды, – 
деді Премьер.

Ал 2024 жылы қылмыстық процесте 
кәсіпкерлердің құқығын қорғауға, 
экономикалық құқықбұзушылықтардың 
жекелеген түрлері үшін қылмыстық қуда-
лауды жоюға және бизнес жүргізу жағ-
дайларын жақсартуға бағытталған бірқатар 
заңнамалық жаңа түзету қабылданды. Атап 
айтқанда, егер бизнес нысаны салықтардың 
қосымша есептелген сомасын ерікті түрде 
толық �тесе және мемлекеттік кірістер 
ор гандарының тиісті тексеру актісі болмаса, 
онда салықтық заңбұзушылықты тіркеуге 
тыйым салынды. 

�йткені салықтық бұзушылықты тіркеу 
кірісі к�л-к�сір кәсіпорынның жұмысын 
бұғаттауға, банкрот қылып тынуға, с�йтіп 
оны тиын-тебенге сатып жіберуге иліктірудің 
тетігі ретінде пайдаланылады. Сондай-ақ 
бизнес қосымша есептелген салықты 
т�леуге келіспесе және тексеруге қарсы 
шағымданса, жаңа заң талабы бойынша 
дауға қатысты шешім қабылданғанға дейін 
салықтық бұзушылықты тіркеуге тыйым 
салынды. Бизнестің заңды мүдделерін 
қорғауға бағытталған басқа да бірқатар 
�згеріс енгізілді.

Бұл жұмыс жалғасады. Парламентте 
кәсіпкерлік қызметке заңсыз кедергі келтіру 
үшін әкімшілік жаза орнататын, салықшылар 
мен құзырлы құрылымдарды тыйым салу 
және шектеу қою шараларына, инвестормен 
соттасуға және оларды тексеруге прокурор-
лардың рұқсатын алуға міндеттейтін жаңа 
заң жобасы қарастырылып жатыр. 

Қорыта айтқанда, бизнесті басқын-
шылықтан қорғау, кәсіпкерлікті қолдау 
бағытында кешенді жұмыс жүргізіліп 
жат қаны аңғарылады. Сонымен бірге 
бизнестің әрбір дабылы мен жанайқайына 
мем лекет уақытылы құлақ асып, қорғаны 
болып, пәрменді шара қабылдаса, бизнес 
түлеп, ел �рлей бермек.

БУЫНДЫРАТЫНДАР ДА БАР
БИЗНЕСТІ 

Мемлекет басшысы Қ.Тоқаев Үкіметтің кеңейтілген отырысында сөйлеген сөзін-
де отандық бизнесті жан-жақты қолдау – табанды, принципті позициясы екенін 
нықтады. Осыған орай құзырлы органдарға рейдерлікпен, негізсіз тексеріс-
терімен, заңсыз алымдарымен кәсіпкерліктің дамуына кедергі келтіретіндерді 
қатаң жазалауға тапсырма берді. Президенттік тапсырма биыл қалай орындал-
ды? Рейдерлікке қарсы тұру үшін не істеліп жатыр?

«AMANAT» фракциясы мүшелерінің 
талабымен Бас прокуратура балық 
зауыттарына қатысты негізсіз тексеру-
лердің заңдылығына талдау жүргізіпті. 
Бас прокурор Берік Асыловтың жауап 
хатында айтыл ғандай, былтырдан бері 
елімізде аталған салада 7 сотқа дейінгі 
тергеп-тексеру басталды: 2023 жылы – 1, 
2024 жылы – 6. Талдау депутаттардың 

 Кәсіпкерлікті қорғау және рейдерлікке қарсы 
іс-қимыл бойынша заңнаманы жетілдіру шара-
лары қабылданып жатыр. 2021 жылы алғаш рет 
рейдерлікке қарсы күресті күшейту, кәсіпкерлік 
қызметті мемлекеттік органдар мен лауазымды 
адамдардың заңсыз араласуынан қорғау мәсе-
лелері бойынша жеке заң қабылданды.

Елдос СЕНБАЙ 

Ең әуелі статистикаға келсек, былтырмен 
салыстырғанда қылмыс саны 11,5 пайызға 
аз тіркеліпті. Ауыр қылмыстар – 10,4%-ға, 
ауыр лығы орташа қылмыстар – 21,9%-ға, 
пә тер ұрлығы – 2,6%, ұялы телефон ұрлығы 
– 39,3%-ға, мал ұрлығы 19,4%-ға т�мендеген. 
Сондай-ақ алаяқтық деректерінің тіркелуі 
12,1%-ға қысқарған. Алайда алаңдайтын 
да мәселе жоқ емес. Мәселен, қылмыстық 
іс тер бойынша сараптама уақыты тағайын-
дал ғанымен, тергеу әрекеттері ұзақ уақытқа 
созылуда. 

– Оқиға орнында қызметкерлердің 
қойыл ған міндеттерді толық к�лемде 
орындамауы байқалады. Сондықтан жедел 
қызметтер деректермен уақытылы алмасуы 
керек. Бала құқықтарын қорғау үшін тәртіп 
сақ шы лары мемлекеттік органдармен және 
үкіметтік емес ұйымдармен �зара іс-қи-
мыл ын күшейту қажет. Оның ішінде боп-
са лау мәселесіне жіті к�ңіл б�лген маңызды. 
5-11 сынып оқушылары арасында анонимді 
сау алнама жүргізуді жетілдірген ж�н. Мү-
л ік ті ұрлау қылмыстарына қатысты да 
түй т кілдер бар. Қызметкерлер әрдайым 
кін әні жәбірленушілердің �здеріне жүктейді. 
Бірақ халықпен тығыз жұмыс жасау арқылы 
қылмыстың алдын алуға болады. Бұл мә-

селе мал ұрлығына да қатысты. Қазір 
соғым маусымы жүріп жатыр. Сондықтан 
қызметкерлерге иесіз, ешбір қараусыз 
мал жүрмеуі керектігі туралы тапсырма 
беріп отырмын. Қылмыскерлерге қылмыс 
жасауға еш мүмкіндік бермеу керек, – 
дейді Полиция департаментінің бастығы 
Бақытжан Малыбаев.

Осылайша, департамент мамандары 
қазір мал мен ет �німдері сатылатын ба-
з ар ларды мықтап бақылауға алып отыр. 
Ал айда Бақытжан Oсембекұлы күштік 
құрылым қызметкерлері арасында жеделдік 
жетіспей жатқанын ашып айтуда. 

Бұдан б�лек, есірткі қылмысына қарсы 
іс-қимыл желісі бойынша құзырлы 
органдар негізгі күшті ұйымдасқан қыл-
мыс тық топтарды жоюға бағыттамақ. 
Яғни, енді құқық саласының қызметкерлері 
есірткі жарнамасы бар жазуларды жұлып 
қана қоймай, олардың негізгі к�зін анық-
тауға күш жұмылдырмақ.

– Oр азамат �зін қауіпсіз сезінуі керек. 
Ол үшін құқық қорғау жүйесі үйлесімді 
және тиімді жұмыс істеуге тиіс. Заңды 
бұзған кез келген адам жазалануы керек. 
Oдемі сандар үшін емес, нақты нәтижелер 
үшін жұмыс істеу қажет, – дейді Бақытжан 
Малыбаев.

Мұндай ауқымды шалардың нәтижесін 
уақыт к�рсете жатар. Алайда жас�с пірім-

дерге жасалып жатқан қылмыстар саны 
алаңдатпай қоймайды. Облыс әкімдігі 
Денсаулық сақтау басқармасының мәліметіне 
сүйенсек, �ткен жылдың 6 айының қоры-
тындысы бойынша жүкті әйелдер арасында 
18 жасқа дейінгі босану саны 66 деректі 
құраған. Бұдан б�лек, дәл осы уақыт аралы-
ғында 113 жүкті жас�с пірім есепте тұрған.

Тағы бір алаңдайтын мәселе, есепті 
кезеңнің қорытындысы бойынша 73 жас-
�спірім қылмыс жасаған. Ал «Түнгі қаладағы 
балалар» рейдтік шарасы барысында облыс 
к�лемінде 4 тәулікте 166 құқықбұзушылық 
дерегі тіркеліп отыр. Атап айтсақ, 20 желтоқ-
сан күні асырауында жас баласы бар, алайда 
баласын тәрбиелеумен айналыспайтын 39 
жастағы әйел анықталған. Жауапкершілігі 
т�мен ананың 9 жасар баласы мектепке 10 
күннен астам уақыт келмей, қаңғыбастылыққа 
салынған. Заңды �кілге қатысты ҚР OҚБтК-
нің 127-бабы бойынша әкімшілік хаттама 
толтырылып, материал Ювеналдық сотқа 
дайындалуда.

Тағы бір дерек, түнгі сағат 00:30-да Тараз 
к�шелерінің бірінде құқық қорғау шылардың 

назарына жалғыз жүрген 2 жас�спірім 
ілігеді. Нәтижесінде, кәмелетке толмаған 
балалардың заңды �кілдерінің еріп жүруінсіз 
тұрғын үйден тыс жерде болуына жол 
бергені үшін ата-аналарына қатысты ҚР 
OҚБтК-нің 442-бабы 2-б�лігі бойынша 
әкімшілік хаттамалар толтырылған. 

Сонымен қатар 17 жастағы тұлғаға 
алкоголь �німдерін сату дерегі тіркелген. 
Жас жігіт �зінің үлкен ағасына түрі ұқсасты-
ғын пайдаланып, бірнеше рет алкогольдік 
ішімдік сатып алған. Ол кезекті мәрте 
құжаттар талап етпеген сатушыны жаңы-
л ыстырып, бір б�телке сыра алып тұрған 
жерінен ұсталған. Кәсіпкерлік субъектісіне 
қатысты ҚР OҚБтК-нің 200-бабы бойынша 
әкімшілік хаттама толтырылып, іс мате-
р иалдары сотқа жіберілген.

Бұдан б�лек, кәмелетке толмаған бала-
ларды тәрбиелеу ж�ніндегі міндеттерін 
тиісінше орындамағаны үшін 19 заңды 
�кіл, кәмелетке толмағандардың түнгі 
уақытта тұрғын жайдан тыс болуына жол 
бергені үшін 91 ата-ана жауапкершілікке 
тартылған. 

Сондай-ақ рейдтер барысында 9 
кәмелетке толмаған жас�спірім және 9 
қолайсыз отбасы анықталып, профилакти-
калық есепке қойылған. Тұрғылықты жері 
бойынша 65 отбасы және полицияда есепте 
тұрған 74 кәмелетке толмаған тұлғаға 
қатысты тексеру жүргізілген. Ал жалпы 
кәмелетке толмағандардың түнгі уақытта 
заңды �кілдерсіз ойын-сауық мекемелерінде 
немесе тұрғын үйден тыс жерде болуына 
байланысты есепті кезеңде 7 393 жас�спірім 
анықталып, ата-аналары айыппұл арқалаған.

Жыл ішінде �ңірде алаяқтық деректері 
т�мендегенімен, интернет-алаяқтық алаң-
датып тұр. Мәселен, биыл 612 оқиға тір ке-
л іп, қылмыстардың ашылу к�рсеткіші 43 
пай ызды ғана құраған. Нәтижесінде, жә-
бір ленушілерге 550,8 млн теңге шығын 
кел тірілген. Ұсталған 60-тан аса кәсіби 
алаяқтардың 27-і �зге облыстардың тұрғын-
дары болса, 2-і – Ресей мемлекетінің азаматы. 

Oрине, мұндай қылмыстар тәртіп сақ-
шыларына қалыпты құбылыстай к�рінетін 
шығар. Алайда заң �кілдерінің �здері қыл-
мысқа барып жататынына не дерсің? Мә-
селен, күні кеше Жамбыл облыстық Сы байлас 
жемқорлыққа қарсы департамент мамандары 
аудандық екі учаскелік полицейді құрықтады. 
Олар талай жылдан бері «Айша бибі» бекетінен 
Қырғызстан еліне заңсыз жанар-жағармай 
тасыған жүк к�ліктерінен ақша жинап алып 
отырған. Күдіктілерді қылмыс үстінде 
құрықтау кезінде полицейдің бірі тіпті 
қызметтік тапаншасынан оқ ат қан. Абырой 
болғанда жаралылар мен қаза тапқандар 
жоқ. Алайда жамбылдық тәртіп сақшылары-
ның осылай еркінсуі еріксіз ойға қалдырады. 

Байыбына бармай жатып байбалам 
салудан аулақпыз. Алайда қоғамдық тәртіпті 
қамтамасыз етеді деген тәртіп сақшы-
ларының �зі тапаншадан оқ атып қылмысқа 
барып жатса, онда бұл күштік құрылымның 
ішінде май шіріткен «құмалақтардың» бар 
екенін к�рсетуде. Осыны Полиция 
департаментінің басшылары жіті назарға 
алып, тәртіпті ең бірінші �з ішінен бастайды 
деген сенім мол.

Жамбыл облысында соңғы жылдары қылмыс деңгейінің 
төмендегені жиі айтылуда. Биылғы тоғыз айдағы көрсеткіш 
те көңілге қонымды. Полиция департаментінің бастығы 
Бақытжан Малыбаевтың сөзінше, бұл жүйелі жұмыстың 
жемісі екен. Алайда босаңсуға негіз бар ма? Қай тұста сақ 
болғанымыз абзал?

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

СӨЗДЕГІ ЕМЕС, СӨЗДЕГІ ЕМЕС, 
ІСТЕГІ НӘТИЖЕ МАҢЫЗДЫІСТЕГІ НӘТИЖЕ МАҢЫЗДЫ
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QAZAQGAZ AIMAQ АҚ Астана �ндірістік филиалы 
тұтынушыларының назарына!

QAZAQGAZ AIMAQ АҚ Астана �ндірістік филиалы 2025 жылдың 1 қаңтарынан бастап тауарлық газды сатудың б�лшек сауда бағасының 
�згеруі туралы Астана қаласы және Ақмола облысының тұтынушыларының назарына жеткізеді.

«Қазақстан Республикасы Ұлттық экономика министрлігі Табиғи монополияларды реттеу комитетінің Астана қаласы бойынша департа-
менті» РММ-нің 2024 жылғы 20 желтоқсандағы шығ. №03-13/1015--И дәлелді қорытындысына сәйкес, 

ҚҚС есебінсіз 1000 м3 тауарлық газды сатудың б�лшек сауда бағасы: 

Тауарлық газды газ тарату жүйелері арқылы тасымалдауға арналған 
тариф есебінсіз:
I – Тұрмыстық тұтынушылар (халық) – 31 412,10 теңге;
II – Жылу энергетикасы компаниялары халық үшін жылу энергия-
сын �ндіруге арналған тауарлық газды тұтыну 
к�лемінде – 31 412,10 теңге;
III – Жылу энергетикасы компаниялары заңды тұлғалар үшін жылу 
энергиясын �ндіруге арналған тауарлық газды тұтыну
к�лемінде – 31 412,10 теңге;
IV – Жылу энергетикасы компаниялары электр энергиясын �нді ру-
ге арналған тауарлық газды тұтыну к�лемінде – 31 412,10 теңге;
V – Тұтынушылардың I I, II, III, IV, VI, VII, VIII және IX топтарына 
жатпайтын �зге де заңды тұлғалар – 31 412,10 теңге;
VI – Бюджет қаражаты есебінен ұсталатын бюджеттік 
ұйымдар – 31 412,10 теңге;
VIII – Тауарлық газды одан әрі тұтынушыларға �ткізу мақсатында 
сығымдалған және (немесе) сұйытылған табиғи газды �ндіру үшін 
сатып алатын заңды тұлғалар – 38 963,10 теңге;
IX – Мемлекеттік атаулы әлеуметтік к�мек және (немесе) тұрғын үй 
к�мегін алатын тұрмыстық тұтынушылар (халық) – 23 949,95 теңге;
X – Ірі коммерциялық тұтынушылар – 53 688,10 теңге;
XI - Цифрлық майнингті жүзеге асыратын тұлғалар немесе цифр-
лық майнингті жүзеге асыру үшін электр энергиясын �ндіру бойын-
ша тұлғалар – 53 688,10 теңге.

Тауарлық газды газ тарату жүйелері арқылы тасымалдауға арналған 
тариф есебімен:
I – Тұрмыстық тұтынушылар (халық) – 34 798,42 теңге;
II – Жылу энергетикасы компаниялары халық үшін жылу энергия-
сын �ндіруге арналған тауарлық газды тұтыну к�лемінде – 34 798,42 
теңге;
III – Жылу энергетикасы компаниялары заңды тұлғалар үшін жылу 
энергиясын �ндіруге арналған тауарлық газды тұтыну к�лемінде – 
34 798,42 теңге;
IV – Жылу энергетикасы компаниялары электр энергиясын �ндіруге 
арналған тауарлық газды тұтыну к�лемінде – 34 798,42 теңге;
V – Тұтынушылардың I I, II, III, IV, VI, VII, VIII және IX топтарына 
жатпайтын �зге де заңды тұлғалар – 34 798,42 теңге;
VI – Бюджет қаражаты есебінен ұсталатын бюджеттік 
ұйымдар – 34 798,42 теңге;
VIII – Тауарлық газды одан әрі тұтынушыларға �ткізу мақсатында 
сығымдалған және (немесе) сұйытылған табиғи газды �ндіру үшін 
сатып алатын заңды тұлғалар – 42 349,42 теңге;
IX – Мемлекеттік атаулы әлеуметтік к�мек және (немесе) тұрғын үй 
к�мегін алатын тұрмыстық тұтынушылар (халық) – 27 365,55 теңге;
X – Ірі коммерциялық тұтынушылар – 57 074,42 теңге;
XI – Цифрлық майнингті жүзеге асы ратын тұлғалар немесе цифрлық 
май нингті жүзеге асыру үшін электр энер гиясын �ндіру бойынша 
тұлғалар – 57 074,42 теңге.

Астана қаласының құрылыс басқармасы «Binom Nur-Sultan» ЖШС-мен 
сатып алу-сату шартын жасасты

«Астана қаласының құрылыс басқармасы» ММ мен «Binom Nur-Sultan» 
ЖШС арасында Қазақстан Республикасының 2022 жылғы 30 қарашадағы 
№ 963 Үкімет қаулысымен бекітілген «Жайлы мектеп» білім беру саласын-
дағы пилоттық ұлттық жобаның екінші тетігі шеңберінде Астана қаласы, 
Есіл ауданы, Қабанбай батыр даңғылы, 38А ғимарат мекенжайы бойынша 
қуаттылығы 1200 оқушы орындық мектепке сатып алу-сату шарты жасалды.

Управлением строительства города Астаны заключен договор 
купли продажи с ТОО «Binom Nur-Sultan»

Между ГУ «Управление строительства города Астаны» и ТОО «Binom 
Nur-Sultan» заключен договор купли-продажи на школу мощностью 1200 
ученических мест по адресу город Астана, район Есиль, Проспект Кабанбай 
батыра, здание 38а, в рамках второго механизма пилотного национально-
го проекта в области образования «Комфортная школа», утвержденного 
постановлением Правительства Республики Казахстан от 30 ноября 2022 
года № 963.

«Қазақстан темір жолы» ұлттық компаниясы» акционерлік қоғамы 
2025 жылғы 5 қаңтардан бастап жүктерді контейнерлерде тасымалдау 
және бос контейнерлерді республикаішілік және халықаралық (экс-
порттық, импорттық) қатынастарда тасымалдау кезінде магистралдық 
теміржол желісі және локомотив тартымы қызметтерінің тарифтеріне 
арттыратын коэффициенттің қолданылғаны туралы хабарлайды.

Акционерное общество «Национальная компания «Қазақстан темір 
жолы» информирует о применении с 5 января 2025 года повышающего 
коэффициента к тарифам на услуги магистральной железнодорож-
ной сети и локомотивной тяги при перевозке грузов в контейнерах 
и перевозке порожних контейнеров во внутриреспубликанском и 
международном (экспортном, импортном) сообщениях.

«ТҮРМЕ БАЛАСЫ»
Тұрар 1894 жылы 26 желтоқсан күні сол 

кездегі Жетісу облысы, Верный уезінде 
дүниеге келді. Оның әкесі Рысқұл Жыл-
қы айдарұлы кедей болса да ер мінезді, �р 
тұлға еді. ]зі тұратын Шығыс Талғар бо-
лысындағы бай, болыстардың ешқайсысының 
�зін жазықсыз басынуына рұқсат берген 
емес. Бірақ әділетсіздікке ұшырап, сол 
жаланың ызасына шыдай алмаған Рысқұл 
Шығыс Талғар болысын атып �лтіреді. 
Осылайша, �зі түрмеге тоғытылып, артында 
оның барлық туыстарын Талғардан Бес-
ағашқа, Бесағаштан Боралдайға күштен 
қоныс аудартады. Рысқұл түрмеге отырмас 
па еді, артында қалған ұл-қызы, ағайын-
туысының тағдырына алаңдап, амал 
жоқтықтан полицияға �зі беріледі. Кейіннен 
түрме әкімшілігіне арыз жазып, Тұрарды 
қасына алдыртады. ^кесі Рысқұлдың 
тағдыры мен патша әкімшілігімен болған 
оқиғалары бала Тұрарды ерте есейтті. 
«Түрме баласы» деп аталып кеткен Тұрар 
сол жерде түрме бастығының қызметін 
қылып жүреді. Алғашында орысша бір с�з 
білмесе де, ақырындап орыс тілін үйрене 
бастайды. Бұл Тұрардың к�зін ашқалы 
к�рген, �скен ортасына қарағанда тым 
басқа тәжірибе еді. Кейін Рысқұлды 10 
жылға соттап, оны Сахалинге жер аударуға 
жібереді. Осыдан соң  Тұрар жалған фа-
ми лиямен Меркіге нағашыларының қолына 
келіп, мектепке барады. Мектеп оқып жүріп 
«Қырғызбаев» болып жүрген Тұрар құжатын 
алатын сәтте тәуекелге бас тігіп, қайтадан 
әкесінің тегін алып, «Рысқұлов» атанады. 
Жалғыз ұлының тағдыр сынағының арасында 
жүріп, �з фамилиясын алған әке алдындағы 
перзент ретіндегі парызының бірі еді. 
Осылайша, қиын кезеңде басын бәйгеге 
тігіп, әкесінің атын қайтарып алып, Тұрар 
бір ерлік істеді. Кейін әкесіне әңгімеден 
ескерткіш қойды. Түрмедегі уақыттарында 
Рысқұл айтып берген әңгімелер легін, оның 
тағдыр жолын кейіннен досы Мұхтар 
^уезовке айтып береді. Жарыққа «Қараш-
қараш» оқиғасы шығады.

САЯСАТТАҒЫ 9МІРІ
1916 жылы жазда қазақ даласында ұлт-

азаттық к�теріліс басталған кезде Рысқұлов 
оқуын тастап, ^улиеата уезіндегі Меркі 
ауылына аттанды. Ол Меркіге келген кезде 
халық ашық бас к�терулерге шығып, жер-
жерде қарулы қақтығыстар �рши бастаған 
болатын. Ол Аққ�з Қосанұлы бастаған 
к�терілісшілердің іс-әрекетіне ұйымдық 
сипат беріп, саяси бағдар сілтеді. Меркідегі 
к�терілістің �ршіген кезінде Рысқұловты 
патша әкімшілігі тұтқындайды, бірақ оның 
іс-әрекетінен кінә таба алмай босатып 
жіберуге мәжбүр болады. 1917 жылғы Ақпан 
т�ңкерісінен кейін к�ктемде Рысқұлов 
Меркіге оралып, онда «Қазақ жастарының 
революциялық одағын» құрады. Осы жылы 
жазда Рысқұлов РСДЖП құрамына мүше 
болып қабылданды. Иә, Рысқұловтың 
саяси белсенділігі 1917 жылғы Ресейдегі 
Ақпан революциясынан кейін басталды. 
Ол �зінің алғашқы қадамдарын рево лю-
циялық қозғалыстарда, социалистік идея-
ларға бейімделу арқылы жасады. Тұрар 
Рысқұловтың �зі 1917 жылдың қазан айы 
қарсаңында қазақ зиялыларын сипаттай 
отырып, былай деп жазды: «Революцияға 
дейін қазақ зиялылары арасында екі ағым 
қалыптасты. ^лихан Б�кейханов бастаған 
зиялы қауымның бір б�лігі кадет парти я-
сымен бірге болды. Ал екінші б�лігі – мұ-
сыл мандардың панисламдық ағымдарына». 
Ол �зін социалистік революция идеяларын 
қабылдаған және оларды шығыста белсенді 
жүзеге асырған мұсылман зиялыларының 
�кілдеріне жатқызды.  Тұрар Рысқұлов 
1918-жылдары �зінің жақтастарымен бірге 
«Түрік Социалистик Республикасын» құру 
бойынша жоспар әзірледі. 1920-жылдары 
Рысқұлов Қазақстанда Кеңес үкіметінің 
орнауына белсене қатысып, Түркістан 

автономиясында түрлі қызмет атқарды. 
Мәселен, 1920 жылы 21 қаңтарда Рысқұлов 
Түркістан Орталық атқару комитетінің 
т�рағасы болып сайланды. Ол атқару 
комитетін Түркістанның тарихи-объективті 
жағдайы мен ерекшелігін басшылыққа 
алып жұмыс істейтін органға айналдырды, 
жергілікті халықтардың құқығын қорғайтын 
ұйым дәрежесіне к�терді. Атқару комитетінің 
т�рағасы ретінде Түркістан Республиканың 
Конституциясына сай берілген құқықтарын 
пайдалана отырып орыс шаруаларының 
қарусыздандырылуына, олардың эконо-
микалық жағдайының жергілікті халықтың 
әлеуметтік-экономикалық жағдайларымен 
теңестірілуіне, орыс шаруалары мен қазақ-
тардың к�шпелі халықтардан тартып алған 
жерлерін иелеріне кері қайтаруларына қол 
жеткізді. Ол Түркістан Республиканың 
сая  си-мемлекеттік егемендігі жолында та-
банды күрес жүргізді. Республиканы түр кі 
тілдес халықтардың ұлттық мемлекетіне 
ай  налдыруға, республика егемендігіне, яғни 

саяси, экономикалық, дипломатиялық, 
әскери және мәдени мәселелер бойынша 
нақты болуға тиіс дербестік құқықтарына 
ие болуға бар күш-жігерін жұмсады. Ол 
1922-1924-жылдары Түркістан �лкелік 
партия комитетінің мүшесі болып, қазақ 
жеріндегі социалистік құрылысқа белсене 
араласты. 1924 жылы ол Қазақ автоно мия-
сының құрылуына қатысты жұмыстар 
жүр гізді. Сонымен қатар Тұрар Рысқұлов 
Моңғол Халық Республикасының біртұтас 
мемлекет болып, аяғынан тік тұруына да 
к�п қызмет етті. 

ТҰРАР ЖЕРЛЕНГЕН ЖЕР
«Тұрар Рысқұлов 1938 жылы атылды» 

деп жазылатын. Қабiрi Мәскеу түбiндегi 
Бутова деген деревнядағы зиратта дейтұғын. 
Бiрақ кейiн iздеушiлер сол Бутовадан 
таппады. Кейбiр басылымдар Тұрардың 
�лген жылы «1943» деп жүр. Тұрар Рысқұлов 
туралы «Служение народу» атты қомақты 
кiтап жазған мәскеулік профессор В.Ус-
тинов: «]те құпия құжаттар бар. Ол тек 

генсектiң рұқсатымен ғана к�рсетiледi. Бiр 
с�з бар: Тұрар Рысқұлов Солтүстiк Қазақ-
станда �лген, – дейдi-дағы, сыбырлап: – 
Аш тан �лген, 1943 жылы, – дейдi. Тұрар, 
мил лиондарды сталиндiк-голощекиндiк 
аш тық ажалынан (геноцид) арпалыса ара-
ша лаған Тұрар Рысқұлов ақыр соңында �зi 
аштан �лген. ^дiлет қайда, атасына нә лет! 
Тым болмаса моласы да жоқ. Шыңғыс 
ханның моласын осы уақытқа дейiн толып 
жатқан зерттеушiлер таба алмай келедi. Ал 
халықты аштық қырғыннан сақтап қалған 
Рысқұловтың моласын кiм iздейдi?!Бiр кем 
дүние», Бұл – Шерхан Мұратазаның толғамы.

Белгілі кинорежиссер Еркін Рақышевтің 
Тұрар Рысқұлов жайында деректі фильмді 
түсіру барысында тұлғаның зиратын тап-
қа нын айтады. «Тұрар Рысқұлов туралы 
де ректі фильм түсіру идеясы «Қазақ фильм-
нен» туындады. Осыдан он шақты жыл 
бұрын сол кездегі басшысы Ермек Аманшаев 
мені шақырып алып, «Еркін, біз жоспарға 
Тұрар Рысқұлов жайлы деректі кино түсіруді 

кіргізген едік, қазір күз, екі-үш айда киноны 
тапсыруымыз керек. Бірақ бұған кірісетін 
режиссер болмай тұр. Сен осыны қолға 
ал саң қайтеді» деді. Мен келістім. Менің 
сондағы негізгі мақсатым – Рысқұловтың 
жерленген жерін табу болды. Жоспар жасап, 
кірісіп кеттік. Ол кезде Тұрар Рысқұловтың 
қызы Сәуле әпкеміз тірі. Сол кісімен ақыл-
дастым. Содан жұмысымызды Ресейдің 
қауіпсіздік қызметінен бастадық. Солармен 
айтысып-тартысып жүріп, Рысқұловтың 
Коммунаркадағы «Бауырластар» зиратына 
жерленгенін таптық. Ол оңай болмады. 
«Рыс құлов 1938 жылы 8 ақпанда атылсын» 
деген үкіметтің қаулысы бар. Сол қаулы 
қолымызда. Сондай-ақ «1956 жылы Қос-
та найда түрмеде қайтыс болды» деген 
ақпарат әйелі ^зиза халық жауы ретінде 9 
жыл түрмеде отырып шыққаннан кейін 
сол кездегі Кеңестік Бас прокурормен жо-
лыққанда берілген. Біз осы екі құжатты 
к�рсетіп, «қайсысына сенеміз» деп сұрадық. 
Содан олардың айтуынша, «1938 жылы 8 
ақпанда атылсын» деген бұйрық шығады 

да, «10 ақпанда атылды» деген қаулы 
шығады. Бұл қаулыға бес адам қол қойған. 
^рі қарай атылғаннан кейін қайда жерленді 
деген сұрақтар туындап, ақыры «Бауыр-
ластар» зиратына жерленгенін анықтадық. 
Сол күні бір күнде 101 адамды атқан екен. 
Рысқұловпен бірге қазақ қайраткерлері 
Сұлтанбек Қожанов пен Нәзір Т�реқұлов 
та атылған», – дейді режиссер. 

 Соңғы уақытта тарихшылар арасында 
«Тұрар Алаш қайраткерлерін сатқан, 
зиялылардың үстінен домалақ арыз жазып, 
Сталинге хат жазған» деген де әңгімелердің 
бас к�теріп жүргені белгілі. Осы ретте 
кезінде Алашорда қайраткерлері туралы 
бірнеше деректі фильм түсіріп, Тұрар 
Рысқұлов жайында да деректерді келтірген 
белгілі режиссер Қалила Омаровтың да 
пікірін білуді ж�н к�рдік. Оның айтуынша, 
Алашорда тақырыбы режиссердің бүкіл 
шығармашылығының темірқазығы болған. 
«Алаш қайраткерлерін айтқан кезде сол 
кездегі Совет идеологиясының басында 
тұрған қайраткерлерімен к�зқарастары 
әркелкі болғанын ұмытпағанымыз ж�н. 
Мәселен, ^ліби Жангелдин, Тұрар Рысқұлов, 
Сәкен Сейфуллиндер т�ңірегінде әңгі-
мелердің шығу т�ркіні – осында. 2008 
жы лы Шәкен Айманов атындағы «Қазақ-
фильм» киностудиясы «Алашорда» та қы-
рыбын маған тапсырды. Оның сценарийін 
жазған – Болат Мүрсәлім. 1924 жылы Совет 
одағы жеңгеннен кейін Алаш қайрат-
керлерінің әрқайсысы әр жақта, «балапан 
басымен, тұрымтай тұсымен» жүрген ша-
ғында солардың тізімі Сталинге құпия 
жағ дайда жіберіледі. Бұл хаттың авторы – 
Тұрар Рысқұлов. Бұл құжатты ең бірінші 
тарихшы Хазіретәлі Тұрсын жариялайды. 
Осы тақырыпта диссертация қорғайды. 
Деректі фильм түсіру барысында Жазушылар 
Одағына Нұрлан Оразалиннен сұхбат алуға 
барғанымда Шерхан Мұртазамен кездесіп 
қалдым. Сосын жағдайды баяндадым. 
Барлық деректерді баяндай келе, «Енді 
1924 жылғы Тұрардың хатына келіп тұрмын» 
дедім. Шерағаның түрі �згеріп кетті. «Қалила, 
осыны айналып �те салшы» деді. Сосын 
«Тұрардың ол хатқа дейінгі қазаққа жасаған 
жақсылығын айтыңдар. 1 млн-ға жуық 
қа зақты ашаршылықтан аман алып қалған-
дығын айтыңдар» деді. Сосын мен «Шераға, 
мен осы деректі фильмімде тарихшы Ха-
зіретәлі Тұрсынға қанша уақыт берсем, 
сізге де сонша уақыт беремін» дедім. Деген-
мен сол уақытта біршама қазақ зиялылары 
Совет одағына қызмет еткені рас. Совет 
идеологиясына к�зқарастары қайшы келген 
Алаш зиялыларымен түсінісе алмаған 
кездері де болған. Олар �здерінің ісін дұрыс 

деп санады. Тарихты насихаттағанда барлық 
шындық айтылуы қажет емес пе? Большевик 
болған тұлғалардың �зге жақсылықтарын 
жоққа шығармаймыз ғой? Демек, �ткен 
тарихтың күнгейі мен к�леңкесі де жария-
лануға тиіс. Мен Мұхтар Мағауинмен 
Прагада жолыққанымда да осы пікірді 
естідім. Ол кісі Тұрар Рысқұловтың істеген 
істері туралы кезінде «Дат» газетіне де 
жариялаған еді», – дейді режиссер. 

Бұл хат т�ңірегінде Еркін Рақышев 
былай деп жауап береді: «Иә, ондай хаттың 
жазылғаны рас. Дегенмен ол хаттан кейін 
ешкім жазаланбаған. Бұл жұмыс барысында 
жазылған мінездемелер еді. Сол тарихшы-
ларға айтарым, егер әділ болсаңдар, «Рыс-
құлов алаштықтардың үстінен Сталинге 
хат жазды» деп жазасыңдар да, Рысқұлов 
пен Қожанов екеуінің 1922 жылы Сталинге 
хат жазып, Б�кейхановты түрмеден шығарып 
алғанын неге жазбайсыңдар? Тарихшы 
Мәмбет Қойгелдінің: «Егер біз тырнақ 
астынан кір іздейтін болсақ, барлық қай-
раткерлеріміздің бойынан қателік табуға 
болады, онда қазақта бір де бір тұлға қал-
майды», – деп айтқан с�зі бар еді. Иә, Сәкен 
мен Тұрар, Бейімбет пен Темірбек Ке ңес 
үкіметін, большевиктерді қолдады. Ал 
алашордалықтар ақ казактар мен Колчакты 
қолдады. Арыстарымыздың арасында пікір 
қайшылықтары болғанымен, олардың 
мақсат-мүддесі бір еді. Ол ұлттың мүддесі, 
қазақтың тәуелсіздігі, болашағы болатын. 
Сол үшін біреуінікі дұрыс, екіншісінікі 
қате деп, оларды жазғыруға бола ма? Боль-
шевиктер қатарына �ткен қай рат керлеріміз 
қазақ халқына жау болған жоқ. Ақ гвар-
дияшылар жеңілген соң, оларды қолдаған 
алаштықтар да компартия қатарына �тіп, 
ұлтқа қызмет етті. Мен тарихшы бол масам 
да «Ашар    шылық», «Тұрар Рысқұлов», «Те-
мірбек Жүргенов» деректі фильмдерін 
түсіріп жүрген жылдары к�птеген архивте 
болдым. Құпия құжаттарды, оның ішінде 
Алаш қайрат кер лерінің тергеу барысында 
берген жауаптарын к�рдім. Сондықтан да 
сол кездегі Алаш қайраткерлерін бір-біріне 
қарсы қою дұрыс емес деп есептеймін», –
дейді ол. 

Түйін: Иә, Тұрар Рысқұлов Кеңес 
үкіметінде жоғары лауазымды қызметтер 
атқарды, оның ішінде Қырғыз (қазақ) 
автономиясының Экономика министрі, 
Түркістан �лкелік партия комитетінің 
мүшесі және Орталық Азияның басқа да 
маңызды органдарында қызмет етті. 
Бірақ ол билікке қарсы шыққан немесе 
Кеңес үкіметінің саясатына сын айтқан 
адам ретінде танылды. 1930-жылдары 
Кеңес үкіметі қазақ интеллигенциясын 
қуғын-сүргінге ұшыратып, Рысқұловтың 
�зі де репрессияға ұшырады. Ол 1937 
жылы Мәскеуде тұтқындалып, айып 
тағылды және 1938 жылы атылды. Қазақ-
тың саяси қайраткері Тұрар Рысқұлов 
есімі КСРО Vскери коллегиясы Жоғарғы 
Сотының шешімімен 1956 жылы 8 
желтоқсанда ақталса да, оның аты отыз 
жылдан аса уақыт бойы туған елінде 
аталмай, рухына құрмет к�рсетілмеді. 
Дегенмен Қазақстан тәуелсіздік алғаннан 
бергі жерде оның есімі Отанында ардақ-
талып келеді. К�птеген қалада оның 
атына қойылған к�шелер мен мектептер 
бар. Алматы қаласындағы Басқару 
академиясына Рысқұлов есімі берілген. 
2011 жылдың 11 тамызында Мәскеуде 
1931-1934-жылдары Рысқұлов (Покров-
ский б-р, 14) тұрған үйде ескерткіш тақта 
орнатылды. Оның ел үшін жасаған қыз-
меті, әсіресе ашаршылық кезінде к�рсеткен 
қайсарлығы мен халыққа деген жана-
шыр лығы тарихта мәңгілік қалды. Рыс-
құловтың есімі қазақ халқының еркіндігі 
мен тәуелсіздігі үшін күрескен ұлы тұлға 
ретінде әрқашан есте сақталмақ.

Наурызбек САРША

Осыдан тура 130 жыл бұрын түркі жұртына ортақ тұлға, 
қазақтың «Қызыл жебесі», Мемлекет және қоғам қайрат-
кері Тұрар Рысқұлов дүниеге келген еді. Ал осыдан дәл 
бір ғасыр уақыт бұрын ол 1924 жылы Комитерн атқару 
комитетінің Моңғолиядағы өкілі болып тағайындалған 
еді. Иә, биыл талайлы тағдыр кешкен, өмірі қайшылыққа 
толы Тұрар Рысқұловтың 130 жылдығы. Тұлғаның аты 
аталғанда тарихшылар әртүрлі пікір айтады. Дегенмен 
Тұрар Рысқұлов – ХХ ғасырдың басында қазақ халқының 
болашағы үшін күрескен, үлкен саяси және қоғамдық 
тұлға болған қайраткер. Оның өмірі мен қызметі Қазақ   -
стан тарихында терең із қалдырды. Рысқұловтың қай-
раткерлік жолы мен ашаршылыққа қатысты дерек    тері –
оның күрделі де қиын тағдырының маңызды бөлігі. 

ТҮРКІ ЖҰРТЫНА
ОРТАҚ ТҰЛҒА

Арыстарымыздың арасында пікір қайшылықта-
ры болғанымен, олардың мақсат-мүддесі бір 
еді. Ол ұлттың мүддесі, қазақтың тәуелсіздігі, 
болашағы болатын. Сол үшін біреуінікі дұрыс, 
екіншісінікі қате деп, оларды жазғыруға бола ма? 
Боль шевиктер қатарына өткен қай рат керлеріміз 
қазақ халқына жау болған жоқ. Ақ гвар дияшылар 
жеңілген соң, оларды қолдаған алаштықтар да 
компартия қатарына өтіп, ұлтқа қызмет етті.
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АЙМАҚ

Алайда онсызда тіршілігі қайнаған 
қалада к�лік саны мен �ндіріс орындарының 
к�беюі жасыл желекке де �з әсерін тигізіп 
отыр. Кейінгі уақытта мамандар да қаладағы 
қураған ағаштардың жағдайына алаңдап 
отыр. Себебі резистограф арқылы жүргізіл-
ген зерттеулер ағаштардың құрып бара 
жатқанын, соның әсерінен түрлі аурулар 
мен зиянкестер тарағанын к�рсеткен. 
Аталған ақпаратты «ЭкоАлматы» ЖШС 
мекемесі де растайды. Дегенмен қазіргі 
кезеңде бұл мәселе тиісті мекеме маман-
дары ның назарынан тыс қалған жоқ. 
Оның бір к�рінісі, к�шпелі отырыс нәти-
жесінде қала к�шелеріндегі ескі ағаштардың 
орнына ірі к�шеттер отырғызу туралы 
шешім қабылданған. Мамандардың 
с�зінше, жаңадан отырғызылатын ағаш-
тардың биіктігі т�рт метрден кем болмайды. 
«Жасыл комиссия» мүшесі Омар Нұр хай-
даров «Ағаштардың діңі шіри бастаған. 
Ал діңіне дейін шіріп кеткен мұндай 
ағаш тар дауыл тұрса құлауы мүмкін. Сон-
дық тан қураған ағаштарды кесіп тастап, 
орнына жаңа к�шеттерді отырғызу 
қажет», – дейді. 

Біз экологиялық маңызы бар мәселеге 
қатысты Жазкен Жиембаев атындағы 
Қазақ �сімдік қорғау және карантин 
ғылыми-зерттеу институтының ғылыми 
қызметкері, энтомолог Нұржан Мұха м а-
диев пен байланысқа шығып, қазіргі жағ-
дай туралы �зінен толығырақ сұрап білген 
едік. Энтомолог қалада ірі к�шеттер 
отырғызу ісін қолдайтынын, себебі бұл 
тиім ді әдіс екенін айтады. 

– Қаламызда кәрі ағаштар мен құлағалы 
тұрған тал к�п. Ағаштардың жағдайын 
анықтайтын ғылыми мекемелер, ботаника-
лық институттар, «ЭкоАлматы» мекемесі 
және 5сімдік қорғау және карантин зерттеу 
институты жұмыс істейді. Биыл резистограф 

атты құралмен зерттеу жұмысы жүргізілді. 
Арнайы аппараттың к�мегімен ағаштың 
діңіндегі �зегін алу арқылы оның жай-
күйін анықтауға болады. Біз ағаштың 
жағдайын білу үшін ағаш жасын анықтауға 
арналған бұрғы (возрастной бурав) құралын 
қолданамыз. Құрылғының к�мегімен 
ағаш тың �зегін алып, сосын фитопатоло-
гиялық зертханаға жібереміз. Бұл әдіс 
ағашта бактерия немесе зиянкестердің 
бар-жоғын анықтауға к�мектеседі. Бұрынғы 
ереже бойынша бір ағаштың орнына екі 
жарым немесе үш метрге дейінгі он к�шет 
отырғызылатын. Қазіргі ұсыныс бойынша 
жер к�леміне бірнеше к�шетті отырғызу 
мүмкін болмағандықтан, орнына 5-6 
метрге дейінгі к�шеттер отырғызылады. 
Жас к�шеттер үлкен к�шетке айналғанша 
біршама уақыт керек. Сондықтан біз ірі 
к�шет отырғызу әдісін қолдаймыз. 
Дегенмен ірі к�шеттер күтіп-баптау жұ-
мыс тарын к�бірек қажет етеді. Ірі к�шет 
үлкен ағашқа айналуы үшін әртүрлі ор-
гани калық және минералды тыңайтқыш-
тар мен реттеуші препараттарды қолданған 
абзал, – деді энтомолог. 

Нұржан Мұхамадиев қаладағы жасыл 
желектің �суіне ықпал етуші тағы бір 
маң ызды факторды атап �тті. Оның ай-
ту ынша, қаладағы ағаштардың �мір сүру 
ұзақтығы қысқа болып келеді. Бұл процеске 
қала экологиясының әсері басымырақ. 
Мәселен, диаметрі 30 сантиметрден асатын 
шыршаның инелерінде анық емес дақтар, 
күннің әсерінен күйген белгілер бар. 
Оны мен қоса, тамыр маңындағы қоректену 
аумағы да азайып, қабығына механикалық 
зақым келген. Энтомологтың с�зінше, 
мұндай ағаштар санитарлық жағдай 
бойынша әлсіз деп есептеледі. Одан �зге 
қаланың орталық к�шелерінде �сіп тұрған 
қылқан жапырақты ағаштарға 50-70 жыл 
болғанымен, олар әлі де кәрі деуге келмейді. 

– ?рине, қаладағы талдардың орман 
ағаштарына қарағанда �мір сүру мерзімі 

қысқа болып келеді. 5йткені олар ауадағы 
әртүрлі ауыр металдар мен к�ліктен 
шыққан к�к түтінді бойына қабылдайды. 
Сондықтан олардың �су процесі баяулайды. 
Кейде ағаштардың тамыры қазылады, 
топырағы жеткіліксіз болады немесе 
тыңайтқыш жетіспеуі мүмкін. Бүгінде 
қалада к�лік саны к�бейіп жатыр. Қураған 
ағаштар визуалды түрде сау болып тұрса 
да, оның діңіндегі шіріктері түрлі қауіп-
қатерге әкелуі мүмкін. Тіпті, жауын-шашын, 
қатты жел соққан кездері жасыл ағаштардың 
�зі құлап жатқан жағдайлар кездеседі. 
Қаладағы ағаштарға арнайы зерттеу, 
мони  торинг жұмыстарын жүргізіп, кәрі 
ағаш тарды жаңа к�шеттерге ауыстырған 
ж�н. Қураған ағаштар адамзатқа, түрлі 
техникаларға зақым келтірмес үшін мәсе-
лені уақытында алдын алу маңызды, – деді 
Нұржан Мұхамадиев. 

«ЭкоАлматы» ЖШС мамандары 
сквердегі кейбір шыршалар толығымен 
қурап қалғанын, ең алдымен сол ағаштарды 
кесу жұмыстары қарастырылғанын жеткізді. 
Қазіргі кезеңде к�шеттер қала климатына 
бейімделген жергілікті тәлімбақта �сіріліп 
жатыр. Ал жаңадан отырғызылатын к�-
ш ет тер шетелден тасымалдана ма әлде �з 
елімізден бе? 

– Қаланы к�галдандыруда, әрине 
тұ қым бақтары жеткіліксіз. Сондықтан 
ағаштар к�біне шет мемлекеттерден 
тасымалданады. Жеке аулалар үшін ағаштар 
негізінен Еуропадан келеді. Алматы қала-
сының жағдайы бойынша айтар болсақ, 
к�шеттер к�ршілес 5збекстан мен 
Қырғызстан мемлекетінен келеді. Дегенмен 
�з елімізде де к�шеттер бар, бірақ олар 
кейде талапқа сай келмей жатады немесе 
жеткіліксіз болуы мүмкін, – деді Жазкен 
Жиембаев атындағы Қазақ �сімдік қорғау 
және карантин ғылыми-зерттеу институ-
тының ғылыми қызметкері, энтомолог 
Н.Мұхамадиев. 

Естеріңізде болса, былтыр жаз айла-
р ында алматылықтар қалада ағаш қандаласы 
қаптағанын айтып дабыл қаққан еді. 
Паразиттің к�беюіне ескі, дұрыс күтім 
жасалмаған ағаштардың да әсері бар. 
Мамандар уақытылы тазалық жұмыстары 
жүргізілмеген, ластанған орындар мен 
қураған ағаштар – қандаланың шоғырла-
ну ына негізгі себеп екенін ескертеді.

Қай кезеңде болмасын 
экология мәселесі – 
алматылықтар үшін өзек-
ті тақырыптың бірі.   Себебі 
жыл өткен сайын еліміздің 
оңтүстік астанасына сыртқы 
аймақтардан ағылып ке-
летін көлік саны да, тұрақты 
жұмыс іздеп, ұзақ мерзімге 
тұрақтап қалу үшін қоныс 
аударатын тұрғын саны да 
артқан. Ал бұл жағдай өз 
кезегінде қаладағы жасыл 
желектің қурауына әсер ете 
бастады.

ҚУРАҒАН АҒАШТАН 
КЕЛЕР ҚАУІП КӨП

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ, 
Алматы қаласы

ЗАҢ МЕН ТӘРТІП
БІЗГЕ КЕРЕГІ –

Шынында, заң ережелері адамды 
шектеуге емес, қорғауға қызмет етуі 
керек. ?рбір бұзылған заң – мемлекеттік 
институттарға к�рсетілген қоқан-ло-
қыдан б�лек, азаматтардың ары мен 
намысын аяққа таптаумен тең екенін 
ұмытпағанымыз ж�н. Осыны анық 
түсіну қоғамдағы �зара құрметтің �зегін 
қалыптастырады. Ал әрбір азамат заң 
ережелерін құрметтеген сайын к�р-
шісіне, әріптесіне, айналасын қоршаған 
адамдарға деген ықылас-пейілін паш 
ете түседі. Мысалы, к�лік жүргізу ере-
же сін берік ұстану арқылы біз �зімізді 
ғана емес күрежолдың бойындағы 
к�птеген адамның �мірін сақтап қала-
м ыз. Кез келген м�лшерде берілген 
пара дан бас тарту арқылы дамуға тікелей 
ықпал ететін мемлекеттік жүйенің 
адал дығына қолдау к�рсетеміз.

Заң үстем болмай әділдік орнамайды. 
Оны тіпті қоғамды біріктіріп ұстап 
тұр ған ұстын ретінде түсіндіруге болады. 
Азаматтары заңға сенуден қалып, 
ережелері орындалмай жатқан елдің 
құрдымға кетуі оңай. Ондай елді кірпіші 
біртіндеп мүжіле бастаған үйге ұқсату 
керек. Бұл – қоғамға да қатысты теңеу. 
Біздің әрқайсысымыз «ештеңе етпейді» 
деген оймен заң бұза берсек, әділдіктің 
�зегін шірітеміз. Сондай-ақ заңды берік 
ұстану ұлттық қауіпсіздікке тікелей 
ықпал етеді. Егер балаларыңыз құқығы 
қорғалатын дамыған мемлекетте �мір 
сүргенін қаласаңыз, �зіңізден бастаңыз. 
Бұған дейін тарихи талай қиын кезеңнен 
�ткен Қазақстанның келешегі қандай 
болатыны бүгінгі бізге тікелей байла-
нысты.

Еліміздің құқыққорғаушылары 
күнделікті заң ережелерінің бұзылуынан 

туындаған салдарға куә болуда. Тіпті, 
ережелерді бұзудан, немқұрайдылықтан 
немесе парақорлықтан к�птеген адамның 
�мірі құрдымға кетіп жатқанын к�руде. 
Сол үшін әрбір азаматтың жасаған 
дұрыс қадамы тағдырларды түзеуге 
сеп тігін тигізеді.

Ол үшін әркім �зінің құқықтары 
мен міндеттерін айшықтаған Консти-
ту цияны оқып, заңды жетік меңгеруге 
тиіс. Сол арқылы �згелерге үлгі болып, 
ешкім жоқ жердің �зінде заңды берік 
ұстанады. Қоғамдағы заңбұзушы-
лықтарды жасырмай айтып, ашықтықты, 
жариялылықты талап ететін қоғамдық 
бастамаларға белсенді қатысады. Міне, 
осындай негізгі екі-үш бағыттың �зі 
адамның қандай екенін анық к�рсетеді.

5згелердің лауазымына, діни не 
жаратылыс туралы ұстанымына қара-
мастан құрмет білдіру – заң мен тәртіптің 
берік орнағанының белгісі. Оны 
қалыптастыруға әркімнің қосар үлесі 
бар. Керек десеңіз, күнделікті тәртіпті 
ұстанудың �зі заңның берік орнауына 
ықпал етеді. Оның тұғырын бекіту 
арқылы әрбір адамның бақытты �мір 
сүруіне қолайлы қоғам қалып тас-
тырамыз.

Еліміз бүгінде қуатты, құқықтық 
мемлекет құрудың даңғыл жолына 
түсті. Бұл жол оңай емес. Оны әрбір 
аза маттың саналы жасаған қадамымен 
басып �те аламыз. Сондықтан құқық 
қорғаушы ретінде айтарым – заңды 
берік ұстанып жасалған қадам болаша-
ғымызды жарқын, келешегімізді кемел 
ете түседі.

Виктор ТЕН,
Талдықорған қалалық құқыққорғау 

орталығының басшысы

Біз қазір бүліншілік Біз қазір бүліншілік 
пен тұрақтылықтың пен тұрақтылықтың 
арасын азаматтар-арасын азаматтар-
дың заңға деген дың заңға деген 
құрметі айқынқұрметі айқын
дайтын қарқынды дайтын қарқынды 
даму кезеңінде даму кезеңінде 
өмір сүріп жатырмыз.өмір сүріп жатырмыз.

Жалпы, соңғы жылдары су тапшылығы 
мәселесі т�рткүл дүниені толғандырып 
тұр. Соның ішінде Арал теңізінің аянышты 
тағдыры әлем назарынан тыс қалған емес. 

Байырғы атакәсібі – балық шаруашы-
лығынан бұрынғыдай нәпақа таппағанымен, 
�ңір жұртының да үміті үзілген жоқ. ?лі 
де «теңізім қайта оралар» деген сеніммен 
Арал тағдырына алаңдаушылық танытып 
келеді. 

Жыл сайын мемлекет, сондай-ақ әлемдік 
су шаруашылығы ұйымдарының ұйытқы 
болуымен Арал �ңірінің экологиялық 
ахуалын еңсеруге бағытталған түрлі бірегей 
жобалар да жүргізіліп келеді. Бұл тұрғыда 
Кіші Аралды сақтап қалуға басымдық 
жоғары. Атқарылып жатқан істер сан алуан. 
Алайда теңіз табаны тіршілік нәріне толып, 
халықтың ырзық-несібесі артатын сәт әлі 
де сағымданып тұр. 

Биылғы жылы к�птің к�ксегенін к�ктен 
де жауғызып к�рдік. ?уелгіде жасанды 
жаң быр жауғызу арқылы теңіз ұлтанын суға 
толтыруға бағытталған жоба дүйім жүрт тың 
үмітіне дем бергендей болды. Бірақ талай 
жыл тоқырауға түскен теңіздің аянышты 
халі бір күнде қайта түрленіп кетпесі белгілі. 
Биыл «теңізге құйылған су м�лшері жыл-
дағыдан жоғары болды» деп айтқанымызбен, 
бұл тамшы суға сусаған Арал табанының 
ш�лін қандыра алмай тұр. 

Ендігі кезекте �ңір халқы жоғарыда 
айтып �ткендей, Есіл �зенінде туындаған 
тасқын судың ағынын Арал табанына 
жет кізу жобасынан жемісті нәтиже күтеді. 
Жобаның басы-қасында жүрген су сала-
сының мамандары игі бастама оң нәтиже 
беретініне нық сенім білдіріп отыр. 

«Жалпы, бұл жоба «Каспий-Арал» 
бассейнінің экожүйесін жаңғырту және 
су тасқынын басқару» қоғамдық қорының 
ұйытқы болуымен қолға алынып отыр. Ірі 
холдингтің жанынан құрылған бұл қор 
экожүйелерге, экологияға, суға байланысты 
мәселелерге жиі к�ңіл б�ліп келеді. Был-
тырдан бастап осындай бағытта бірлесе 
жұмыс жасаудамыз. Негізінен, бұл бастама 
к�ктем кезінде Есілден пайда болатын 
ар тық сулар, тасқын сулардың бір б�лігін 
басқарып, сусыз қалған аймақтарға жеткізу 
болып табылады. Соның негізінде артық 
суды Торғай �ңіріне апару, ары қарай Арал 
теңізіне құю жоспарланып отыр. Оған 
мүмкіндіктер мол. Шынтуайтына келгенде, 
бүгінде еліміздің к�птеген аймақтары 
тіршілік нәріне сусап отыр. Соның салдары-
нан ауыл шаруашылығы, оның ішінде мал 
шаруашылығын ілгерілету ісі алға басар 
емес. Бұл тұрғыда Арал �ңірінің ахуалы 
алаңдатарлық күйге жеткен. Соған орай 
әлемді алаңдатқан су тапшылығы мәселесін 
сәл де болса еңсеруге ниет танытып отыр-
мыз», – деп түсіндірді бұл жайында «Қазақ 
су шаруашылығы ғылыми-зерттеу инсти-
туты» жауапкершілігі шектеулі серіктестігінің 

бас ғылыми қызметкері, техника ғылым-
дары ның докторы Оразхан Қарлыханов. 

Жоба жетекшісінің пайымына сүйенсек, 
аталмыш жобаның елге берер оң нәтижесі 
орасан. Бүгінде жобаның негізгі техникалық-
экономикалық негіздемесі аяқталған. Соның 
аясында Есіл �зенінің т�менгі ағысында 
пайда болатын тасқынның 20-30, тіпті су 
мол болған жылдары 40 пайызға дейінгі 
м�лшерін алып, Торғай �зенінің тиісті 
саласына құйдыру мүмкіндігін қара с тырып 
жатыр екен. Оның айтуынша, тасқын суды 
Торғай �зенінің тиісті сала лар ына ешқандай 
сорғының к�мегінсіз, канал арқылы жеткізу 
жолдары ойластыр ыл ған. Каналдың 
ұзындығы 40-50, ең терең жері 60-70 текше 
метр болады деген жоспар бар. 

«Ең басты мақсат – к�ктем кезінде 
Есіл �зенінен пайда болатын артық суларды 
Торғай �ңірінің тиісті салаларына жеткізу. 
Одан әрі арық арқылы судың бір б�лігін 
алып кетуі, �тімділігі, тұрақты жұмыс істеуі 
толықтай бақылауға алынып, келесі б�лігін 
т�менгі Есіл қаласының тұсынан Қарак�л 
сынды бірнеше салалары арқылы қауіпсіз 
деңгейде алу к�зделіп отыр. Бұл суларды 
Торғай �ңірінің Сары�зен деген саласы 

ар қылы Торғай қаласының жоғары жағын-
дағы Сарықопа к�лдер жүйесіне шоғырлан-
дырамыз. Аталмыш к�лдер жүйесі бүгінде 
10 шақты б�лікке б�лінген к�лдерден 
тұрады. Осы к�лдердің бәрін біріктіріп, 
қажетті жеріне дамба соғып, биіктетіп, 5 
млрд текше метр су сиятын тоған жасау 
ойымызда бар. Келесі кезекте суды Ырғыз 
�зеніне Нұра к�лдер жүйесі арқылы жеткізу 
к�зделіп отыр. Осы к�лдер жүйесінен де 
су қоймасын салуды жоспарлап отырмыз. 
Бұл су қоймасының деңгейін алдыңғысынан 
7-8 метрге биіктетіп, сол жиналған судың 
бір б�лігін Арал табанына құятын боламыз. 
Осындай жұмыстардың нәтижесінде Арал 
теңізінің құрғаған жерлеріне 1,5-1,8 млрд 
текше метр су алып келуге болады. Ал су 
мол болған жылдары 2-2,5 млрд текше 
метрге дейін жеткізуге мүмкіндік бар», – 
деп ойын сабақтады жоба жетекшісі. 

Сала маманының мәлімдеуінше, жоба 
толы ғымен есептеліп, сараптамаға жібе-
р ілуге дайын тұр. Жобаның техникалық-
экономикалық негіздемесінің оң қоры-
тын дысы алынған жағдайда Үкіметке 
ұсынып, жобаның сметалық құжаттамасын 
дайындау к�зделіп отыр. 

Осы орайда айта кеткен абзал, жобаны 
жүзеге асыру қыруар қаржыны талап етіп 
отыр. Жоба жетекшісінің с�зіне сүйенсек, 
жоба-сметалық құжаттамасын дайындаудың 
�зі 300-500 млн теңгеге бағалануы мүмкін. 
5йткені жоба аясында к�птеген қон дыр-
ғылар, құрылымдар, инфрақұрылымдық 
жобаларды жүзеге асыру қарастырылған. 
Жалпы, жобаны толықтай іске қосу үшін 
350-400 млн АҚШ доллары шамасында 
қаражат қажет екен. Ал жобаны жүргізуге 
бастамашыл болып отырған аталмыш 
қордың �зі мұндай қаржыны б�луге қау-
қарсыз. Соған орай Үкімет тарапынан, 
халықаралық банктерден, БҰҰ-ның су 
саласымен айналысатын ұйымдары 
тарапынан қаржыландыру тетіктерін 
қарастыру к�зделіп отырғанын алға тартты. 

Осы орайда Сыр �ңірінің жергілікті 
эколог мамандарын с�зге тартып, жобаның 
мән-маңызын түсінуге талпындық. 

«Негізінен, Есіл �зені қар суымен ғана 
қоректенеді. Сондықтан оның суы мар-
дымсыз деп ойлаймын. Осы орайда бір 
мысал келтіре кетейін, бұл суды жол бойы 
Сергеевка су қоймасына құюға тиіс. Ал 
Есілді Сергеевкадан ары бұру мүмкін емес, 
�те т�мен. Егер біз жоба аясында Есілді 
бұр ып алсақ, Петропавл облысының су 
проблемасы шығады. Сондай-ақ Ертіс пен 
Ресейдің Обь �зенінің мәселесі де т�бе 
к�рсетеді. Сондықтан да бұл �те күрделі 
мәселе деп айтар едім. Жобаны жүзеге 
асырмай тұрып, к�ршілес Ресейдің, �зіміздің 
Петропавл облысының да жағдайын жеті 
рет �лшеп, егжей-тегжейлі зерделеген 
дұрыс сияқты», – дейді бұл тұрғыда географ-
эколог Оразхан Айдаров. 

Бұған дейін бірнеше �ңірде жобаның 
тиімділігі мен жүзеге асыру жолдарын 
талқылаған қоғамдық қабылдаулар да 
�ткізілген. Атап айтқанда, Торғай �ңірі, 
Ақт�бе облысының Ырғыз ауданы, Сыр 
�ңірінің Арал және Қызылорда қаласында 
келелі кеңестер ұйымдастырылған. Соған 
орай жобаны ұйымдастырушылар бәрі 
сәтті жүзеге асырылатынын айтып отыр. 

Қалай дегенде де, �ңір халқы теңізі қайта 
тіріліп, атакәсібімен қауышатын күнді асыға 
күтіп жүр. Тек аталмыш жоба іс жүзінде оң 
нәтиже к�рсетсе деген тілегі бар.

ТЕҢІЗДІҢ ЕКІНШІ ТЫНЫСЫ ТЕҢІЗДІҢ ЕКІНШІ ТЫНЫСЫ 
АШЫЛА МА?АШЫЛА МА?
Соңғы кездері су мамандары тарапынан «Есіл өзенінің тасқын-
дарын орта ағысында басқару, ағынның бір бөлігін Торғай мен 
Арал теңізі бассейніне жіберу» жобасы қызу талқыланып жүр. 
Жоба аясында көктемгі тасқын суды ұтымды пайдала отырып, 
тартылған теңіз табанын тіршілік нәрімен толтыру көзделген. 
Игі бастаманың өміршеңдігі, тиімділігі қандай? Жоба теңіздің 
екінші тынысын ашуға сеп бола ала ма?

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы
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Отандасымыз 10 жасар 
Насыр Тарлабек аккор-

деон және баян аспабы бо-
йынша әлем чемпионатында 
І орынға қол жеткізді. Бедел-
ді CMA Trophee Mondial кубо-
гы алғаш рет Францияның 
Монтаржис қаласында өтті. 
Солай 74 жыл қатарынан 
өтіп келе жатқан кубокты 
алғаш рет қазақстандық ба-
яншы жеңіп алды.

Насыр Тарлабек Ахмет Жұбанов атын-
дағы дарынды балаларға арналған респуб-
ликалық қазақ мамандандырылған му-
зыка мектеп-интернатының 5-сыныбында 
оқиды. �кесінің ықпалымен осы мектепке 
оқуға түсіп, баян аспабына қабылданады. 
Сонымен қатар ол әйгілі баяншы-аккор- 
деон  шы Ғалымжан Нарымбетовтің шә кірті. 

– Насырды мен 6 жасынан бастап дай-
ындап келе жатырмын. Бұл жарысқа дейін 
түрлі байқауларға қатысып, жүлделі орын 
алып жүрді. �р жарысқа таңертеңнен кеш-
ке дейін тыңғылықты дайындалып, үлкен 
еңбек жасадық. Мектепте Насырдан басқа 
да шәкірттерім бар. Алайда оның ерекше 
мінезі маған қатты ұнайды. Насыр – +те 
салмақты әрі шыдамды бала. Кейбір сәт-
терде +зіме үйренетін дүниелерді де тауып 
отырдым, – дейді ол. 

Жалпы Насыр бұл байқауға дейін түрлі 
республикалық, халықтаралық турнирлар-
дың жүлдегері болған. Олардың қатарында 
осы жылдың сәуір айында Ұлыбританияда 

ЖҮЗДЕН ЖҮЙРІК, 
МЫҢНАН ТҰЛПАР

Қазақстандық оқушылар 
Сингапур, Қытай, Грекия және 
АҚШ-та +ткен робототехника 
бойынша халықаралық чем-
пионаттарда жоғары нәтижелерге 
қол жеткізді, Балқан түбегінің ең 
үздік жас математиктер үштігіне 
енді. Сонымен қатар Қазақстан-
ның құрама командалары әлем-
дегі ең беделді 7 халықаралық 
олимпиадаға (IMO, IPhO, IBO, 
IOL, IСhO, IGeO, IOI) қатысып, 
26 медаль иеленді: 2 алтын, 12 
күміс және 12 қола.

Қазақстан Республикасы 
Президентінің тапсырмасы бо-
йынша, 2022 жылдан бастап жал-
пы білім беретін пәндер бойынша 
халықаралық олимпиадалардың 
жеңімпаздары мен жүлдегерлері-
не және олардың тәлімгер-пе-
дагогтеріне біржолғы сыйақы 
т+леніп келеді.

Химия пәні бойынша ең бе-
делді Халықаралық олимпиадада 
(IChO) және робототехника-
дан First Global Challenge әлем 

чемпионатында қазақстандық 
оқушылар 190 елдің арасынан 
оза шауып, екі олимпиадада да 
үш мәрте әлем чемпионы атанды.

Биыл 26 оқушыға жалпы 
к+лемі 77,5 млн теңге, ал оларды 
дайындаған 24 мұғалімге 6,4 млн 
теңге сыйақы т+ленді. Алтын 
ме даль иегерлері 1 500 айлық 
есеп тік к+рсеткіш (АЕК), күміс 
медаль иегерлері 1 000 АЕК, қола 
медаль иегерлері 500 АЕК м+л-
шерінде сыйақы алады.

Алтын медаль мен I дәре-
желі диплом иегерін дайындаған 
педагогке – базалық лауазым-
дық жалақының 26,5 еселенген 
м+лшері, күміс медаль мен II 
дәрежелі диплом иегерін да-
йындаған педагогке – базалық 
лауазымдық жалақының 17,5 
еселенген м+лшері, қола медаль 
мен III дәрежелі диплом иегерін 
дайындаған педагогке базалық 
лауазымдық жалақының 8,5 есе-
ленген м+лшері т+ленеді.

Ғалымжан Нарымбетовтың с+зінше, 
Насыр байқауға +те мұқият дайындалған 
к+рінеді. Оның финалда Сербия, Украина 
және Франциядан келген қарсыластары 
+те шебер әрі мықты болды. Соған қа-
рамастан әділқазылар алқасы Насырдың 
деңгейін жоғары бағалап, оған +з жас 
тобындағы әлем чемпионатынының бас 
жүлдесін берді.

–Насыр екеуміздің жоспарымыз +те 
к+п. 10 жасқа толып әлем чемпионатында 

Әсет ҚАЛИ

топ жару – еліміз үшін үлкен қуаныш. Алда 
осындай халықаралық турнирлердің 18 
жасқа дейінгі байқауына қатысуды к+здеп 
отырмыз. Бар күшімізді салып, Нарынды 
әлем танитындай деңгейге к+тергім келеді, 
– деді ұстазы.

Ахмет Жұбанов атындағы дарынды 
балаларға арналған музыка мектеп-ин-
тернатының мұғалімі әрі Насырдың әкесі 
Медет Абдуллаев бұл тарихи жеңіс екенін 
атап +тті. 

–Баламыздың ортасы, ата-анасы +нер 
адамы болғаннан кейін тағдыр оны осы 
+нер саласына алып келді. �рине, На-
сыр баянды бірден қағып алуы, ерекше 
дарынының арқасында осындай биік-
терге жетіп жатыр. Tнердің ортасында 
туып-+скеннен кейін балаларымның бәрі 
+нер мектептерінде оқығанын ж+н к+рдім. 
Оған балаларымның да еш қарсылығы 
жоқ, – дейді ол.

�кесінің с+зінше, алда Италияда +тетін 
маңызды бір байқау күтіп тұр. Маңыз-
дылығы бойынша CMA Trophee Mondial 
байқауынан кем түспейтін жарысқа да-
йындық қызу жүруде. Оған дейін тағы баян 
аспабы бойынша Бельгияда +тетін байқа-
уға қатысу мүмкіндігі туып тұр. 

Францияда топ жарған жас таланты-
мыз еліміздің атын асқақтатып қана қой-
май, болашақта басқа да жас +нерпазға үлгі 
болатыны анық. 

Биылғы жылдың қорытындысы бойынша 1 816 
қазақстандық оқушы 35 халықаралық олимпиада 
мен конкурстарға қатысып, 563 медаль жеңіп алды.

Елордадағы Қазмедиа 
орталығында Президент 
шыршасы өтті.

Шыршаға аз қамтылған 
және к+пбалалы отбасылар-
дан шыққан, оқуда, спортта 
жетістікке жеткен 100-ге жуық 
бала қатысты.

Балаларға арналған түрлі 
қойылым, мультфильм кейіп-
керлері және супер қаһарман-
дардың қатысуымен ойын-сауық 
бағдарламасы ұйымдастырылды.

Мерекелік шарада Оқу-ағар-
ту министрі Ғани Бейсембаев 
 Президент Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың атынан құттықтап, 
арнайы сыйлықтар табыстады. 
Арнайы қапшықтың ішінде 
балаларға арналған с+мке, план-
шет, арнайы кітаптар топтамасы 
және тәттілер бар.

�р +ңірден келген балалар 3 
күн бойы Астананың әсем жер-
лерін аралаған.

– Құрметті біздің балғын ба-
лаларымыз, сіздерді бүгінгі Пре-
зиденттің шыршасында, осын-
дай үлкен мерекеде к+ргеніме 
қуаныштымын. Жаңа жыл ме-
рекесі құтты болсын! Мемле-
кет басшысы Қасым-Жомарт 
Кемелұлы Тоқаев +здеріңізге 
арнайы жылдың басында үл-
кен бір қуанышты сәтті сый 
ретінде тарту етті. Бір жыл бойы 
1-4-сынып оқушыларын тегін 

ыстық тамақпен қамтуда. Бү-
гінгі күні біздің мемлекетімізде 
сіздер үшін керемет заманауи 
мектептерде оқуға мүмкіндік 
туып, «Жайлы мектеп» жобасы 
іске асып жатыр. Мемлекеттің 
қолдауының арқасында бала-
ларымыз к+птеген жетістікке 
жетуде. Биылдың +зінде 500-ден 
аса баламыз әлемдік олимпиа-
далардан жүлделі орындармен 
келіп жатыр. Жаңа жылда бар-
шаңызға табыс тілейміз. Tркен-
деріңіз +сіп, үлкен жетістіктер 
мен жемістерге жете беріңіздер! 
С+мкелеріңіздегі күнделіктеріңіз 
5-ке толуына тілекшімін, – деді 
министр.

Президент шыршасын қа-
тысып жатқан оқушылардың да 
к+ңіл күйі ерекше. Солардың 
бірі – �ли Құдияров Президент 
шыршасына арнайы Солтүстік 
Қазақстан облысы Ақжар ауда-
ны Қулык+л ауылынан келген. 
Ол – мектепте озат оқушы. Сон-
дай-ақ республикалық олимпиа-
далардың жеңімпазы.

«Бүгінгі шырша ұнап жатыр. 
К+ңіл күйім керемет. Үстімдегі 
киімді ата-анам, мұғалімдермен 
бірігіп осы шыршаға арнап тік-
тік. Tздеріңіз к+ріп тұрғандай, 
жеті атам жазылған арнайы жазу 
бар. Қатарластарыма айтарым, 
сабақты жақсы оқып, тәртіпті 
болыңдар. Болашақта бизнесмен 
болғым келеді», – деді ол.

НАСЫР –НАСЫР –
ҮЗДІК БАЯНШЫҮЗДІК БАЯНШЫ

Маған баян аспабы өте қатты ұнайды. Өйткені 
оның дыбыс ырғағы мен оны жеткізу мәнері 
ерекше. Болашақта атақты баяншы болып, 
еліміздің атын шығаруды армандаймын. Ұста-
зым сияқты мен де шәкірт тәрбиелегім келеді. 
Елімізде баяншы аз болғандықтан, бұл маман-
дықтың аты өшіп бара жатыр. Сол үшін барын-
ша еңбектенуге тырысамын.

+ткен «4th Internatcional Onlain Festival en 
National Graded Solo Competition» атты 
халықаралық байқаудың І орын жүлде-
гері, маусым айында Америкада +ткен 
«Accordion Star International 2024» атты 
халықаралық конкурсынының тағы да 
І орын иегері, мамыр айында Ресейде 
+ткен «Открытый Чемпионат России 
по акордеону и баяну» чемпионатының 
ІІ орын жүлдегері деген атақтары бар.

–Маған баян аспабы +те қатты ұнай-
ды. Tйткені оның дыбыс ырғағы мен оны 
жеткізу мәнері ерекше. Болашақта атақты 
баяншы болып, еліміздің атын шығаруды 
армандаймын. Ұстазым сияқты мен де 
шәкірт тәрбиелегім келеді. Елімізде баян-
шы аз болғандықтан, бұл мамандықтың 
аты +шіп бара жатыр. Сол үшін барынша 
еңбектенуге тырысамын, – дейді Насыр 
Тарлабек.

Насыр Франциядағы байқауда сахнаға 
шыққанда үлкен жауапкершілікті сезін-
генін, барынша қатесіз ойнап шығуға 
тырысқанын тілге тиек етті. «Финалда 
Сербияның баласы бас жүлдені ала ма де-
ген қорқыныш болды. Бірақ бірінші орын 
маған берілгенін естігенде қуанышымда 
шек болған жоқ» дейді ол. 

ШАТТЫҚҚА ТОЛЫ 
ШЫРШАТОЙ


